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PRENOVLJENA TRGOVINA 
KMETIJSKE ZADREGE
Y soboto, 28. susca 1998, bo v 
Smartneip °b °b 9- un  občni 
zbor KZSD, ob 12. uri pa otvoritev 
prenovljene kmetijske trggvine v 
novem Poslovnem centru Šmartno 
ob Paki. Ob tej priložnosti smo za 
pogovor prosili direktorja, g. 
Marjana Jakoba.

šnikom?

metijski trgovini v 
Velenju se pridružuje 
nova v Šmartnem ob 
Paki. Kaj želite, da bi 
ta pomenila potro-

Trgovski del je zelo pomemben in v 
Sloveniji skoraj ni zadruge, ki bi imela 
izključno kmetijsko proizvodnjo. Po 
enem letu smo s poslovanjem kmetijske 
trgovine v Velenju zadovoljni in upam, 
da bo še naprej oskrbovala vse, ki se 
kakorkoli ukvarjajo s kmetovanjem, 
vrtičkarstvom, sadjarstvom in vino
gradništvom. Nov objekt v Smartem ob 
Paki imenujemo Poslovni center, ker 
bodo tu poleg trgovine tudi novi pros
tori hranilnice in sedež zadružne enote. 
V Šmartnem je bistveno več skladiščnih 
prostorov, nekaj obnovljenih, nekaj pa 
povsem novih. Poleg osnovne dejavnos
ti, ki je kmetijski program (semena, 
zemlja, gnojila, prodaja zaščitnih sred
stev s svetovanjem), bo trgovina nudila 
gradbeni in vodovodni material, belo

tehniko, male gospodinjske aparate, 
žeblje, vijake, orodje in kmetijsko me
hanizacijo. Z našo politiko približeva
nja kupcem z ugodnimi cenami in solid
no ponudbo želimo čimbolj prodreti na 
tem področju in upam, da nam bo uspe
lo.

To ne bo le trgovina za kmete, tako da 
so verjetno tudi vsi drugi povabljeni na 
otvoritev.
Na otvoritev želim povabiti vse prebi
valce tako Šmartnega kot širše okolice

in tudi občin Šoštanj in Velenje, ki jih 
pokriva naša zadruga. Mladi 
zadružniki, kmečke žene in vsi 
zaposleni v zadrugi bomo poskrbeli, da 
se boste vsi, ki boste prišli, prijetno 
počutili. Kupce, ki bodo kupili nad
20.000 SIT, pa čaka nagrada.
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Skrb za dob iček
I  a seji šoštanjskega občinskega
1 sveta 11. marca je bila županu 

. I  vročena prošnja za proučitev 
ponovnega odprtja ceste skozi Trg bra
tov Mravljak. Čeprav je bila prošnja 
naslovljena na župana, zatorej svet o 
njej ne more razpravljati, je predsed
nik sveta kar dvakrat dovolil razpravo 
o pobudi ter predlagal, da v zvezi s tem 
vprašanjem skliče sejo komisija za 
prostor in okolje, kjer se pogovori sku
paj s pobudniki, projektanti, prisoten 
pa naj bo tudi župan.
Komisija za prostor in okolje se je ses
tala v ponedeljek, 23. marca. Poleg 
članov sta se je udeležila projektanta 
idejnega projekta Trga bratov Mravljak

in župan. Od 17 vabljenih pobudnikov 
in podpisnikov, od katerih se jih je pred 
leti več zavzemalo za popolno zaprtje 
trga, v tokratni pobudi pa so navajali, 
da le-to ni dalo željenih rezultatov in da 
rezultati njihovega poslovanja spričo 
tega strmo padajo, pa so se seje udeležili 
le štirje. Verjetno je tako majhno število 
pobudnikov že dokaz, da prave enot
nosti niti med podpisniki ni. Ideje o 
ureditvi trga so bile pred več kot letom 
dni že podane na javnih razpravah, a se 
jih takrat pobudniki niso aktivno 
udeležili. Vzroke za nizek prihodek 
bodo morali podjetniki poiskati pri sebi 
in ne le v zunanjih dejavnikih.

U.M.

0 ESODI ŠOŠTANJA 
V DRŽAVNEM SVETE
P

ržava mora prebival
cem Občine Šoštanj 
jasno povedati, s 
kakšno prihodnostjo na 
svojih tleh morejo 

računati. Šele s sprejemom določenih 
ukrepov, ki bi zagotovili sanacijo in 
pogoje za bodoči razvoj, bi država zago
tovila prebivalcem Šoštanja dejansko 
enakopravnost z drugimi državljani 
Republike Slovenije, pravi državni svet
nik, dr. Vladimir Korun.

Na osnovi problemov, izpostavljenih na 
okrogli mizi Beseda o prezrtem mestu, ki 
jo je lani ob občinskem prazniku orga
niziral župan dr. Bogdan Menih, je 
Občina Šoštanj pripravila prostorski 
plan in speljala več aktivnosti na 
področju okolja in prostora.
Na predlog župana je državni svetnik, ki 
zastopa lokalne interese, dr. Vladimir 
Korun, postavil v Državnem svetu dve 
vprašanji, ki zadevata usodo našega 
prezrtega mesta. V prvem dr. Korun 
sprašuje, kako dolgo bodo pristojna mi
nistrstva še dopuščala splošno degradaci
jo Občine Šoštanj in neenakopraven 
položaj njenih prebivalcev v pogledu nji
hovega bivanja na tem območju v 
primerjavi z drugimi državami. V 
drugem pa, ali in kdaj je mogoče pričako
vati, da bodo pristojna ministrstva 
pripravila celovito energetsko politiko z 
zakonsko opredeljenimi ukrepi za 
sanacijo obstoječega vstanja rudarjenja 
na območju Občine Šoštanj, ogrožanja 
zdravja ljudi in drugega živega sveta 
zaradi emisij iz Termoelektrarne Šoštanj 
in za zagotavljanje boljših in perspek
tivnejših pogojev bivanja prebivalcev ter 
za razvoj te občine kot celote.
Obe vprašanji je svet sprejel na združeni
6. in 7. seji DS 10. marca 1998. V obraz
ložitvi je dr. Korun prikazal zgodovinski 
razvoj pridobivanja energije v Šaleški 
dolini, posebno mesto pa imajo zaskr

bljujoči zaključki študije o zdravstvenem 
stanju prebivalstva in ekoloških obre
menitvah na območju bivše skupne 
občine Velenje, ki sta jo izvedla dr. 
Rebernik in dr. Seher-Zupančičeva. Iz 
nje izhaja, da je v obravnavanem okolju 
80 % več bolezni dihal kot drugje v 
državi, da je število poškodb celo skoraj 
dvakrat večje, bolezni kosti in gibal za 
eno tretjino, kongetivnih anomalij pa je 
celo za trikrat več.
Drugi problem je rudarjenje pod mestom 
Šoštanj in pod njegovo okolico. Država 
še vedno ni jasno opredelila, ali, kdaj, v 
kateri smeri, v kolikšnem obsegu, s 
kakšno intenzivnostjo in podobno se bo 
rudarjenje nadaljevalo oziroma širilo. 
Dejstvo je, navaja dr. Korun, davdržava 
elektriko iz Termoelektrarne Šoštanj 
potrebuje in si (sploh ob predvideni raz
graditvi krške nuklearke) ne more 
privoščiti njene ustavitve, s tem pa tudi 
ne bistvenega zmanjševanja oziroma celo 
prenehanja rudarjenja na tem področju. 
Pridobivanje energije je v nacionalnem 
interesu in tako bi moralo biti tudi to, da 
se zagotovi tistim, ki za njegovo dosega
nje prispevajo več kot drugi, določeno 
poplačilo. Po mnenju dr. Koruna bi bilo 
potrebno zakonsko opredeljene ukrepe 
razdeliti v tri skupine: splošne, individu
alne in posebne. S splošnimi ukrepi, ki bi 
se nanašali na občino kot celoto, bi bilo 
potrebno zagotoviti sredstva za sanacijo 
obstoječih razmer in za razvoj. Z indi
vidualnimi bi se zagotavljalo določena 
sredstva, s katerimi bi prebivalce zain
teresirali za nadaljnje bivanje in razvi
janje njihovih aktivnosti. S posebnimi 
ukrepi pa lahko država različnim subjek
tom v tej občini, tako pravnim kot 
fizičnim, zagotavljala določene ugodnosti 
fiskalne narave (ugodni krediti, opros
titve, zmanjšanje dajatev) za njihov 
hitrejši razvoj.

U.M.

O dprim o s r c a  n o v em u  ž iv lj e n ju !
elika noč se obhaja na prvo nedeljo po polni luni po pomlad
nem ekvinokciju. Je največji in najstarejši krščanski praznik, 
ko se kristjani spominjamo tistega dne oziroma noči, ki se je 
prebudila v dan, ko je Kristus vstal od mrtvih, da bi odrešil 
svet. Praznik je pri nas povezan z lepimi šegami in navadami, 

ki ohranjajo vez z izročilom preteklosti. Hkrati praznujemo tudi konec zime, 
ki letos res ni bila posebej huda in mračna, a zato pričakovanje svetle in 
sončne pomladi ni nič manj veselo.
Uvod v teden pred veliko nočjo je cvetna nedelja, ko v cerkvi blagoslavljajo v 
šope ali butare povezano pomladansko zelenje. Gre za spomin na palmove 
veje, ki so jih - po evangelijskem poročilu - v Jeruzalemu lomili in stlali pred 
prihajajočim Kristusom, ki je v mesto prijahal na oslici. Butare in butarice 
nosijo k hiši srečo in blagoslov ter varujejo pred strelo in drugimi ujmami, 
pospešujejo rast, plodnost, odganjajo zle sile in bolezen, zato so obvezen 
začetek praznovanja velikega tedna.
Prijetna zunanja podoba praznovanja v krogu družine vsakemu izmed nas 
pusti v srcu lepe spomine. Butarice na cvetno nedeljo, lepo pobarvani pirhi, 
piščančki, zajčki, jagnje in slastne dobrote na praznični mizi: šunka, hren, 
potica. Vsaka teh stvari ima svoj pomen in svoje sporočilo.
Pisani pirhi so simbol novega življenja in upanja.
Piščančki, ki prekljuvajo lupino, govorijo o rojstvu novega življenja, novega 
prebujenja narave.
Tudi velikonočni zajec ni navaden zajec, ampak mitološka žival, ki prinaša 
srečo in sladke dobrote, zato ga najbolj nestrpno pričakujejo najmlajši. 
Jagnje je prastar simbol pomladi in spomin na staro judovsko praznovanje 
pashe, ki so jo obhajali z žrtvovanjem jagnjeta. V krščanstvu je jagnje božje 
simbol za Kristusa.
Dobrote za pod zob se priležejo po postu, ki je včasih trajal od pepelnične 
srede do velike noči. Šunki s hrenom in boljšemu kruhu oziroma potici so

nekoč pripisovali poseben pomen. Ob blagoslovljenem mesu so se ljudje spo
minjali Kristusovega telesa. Hren so bili žeblji, s katerimi so Kristusa pribili 
na križ. Šarkelj pa je spomin na trnovo krono, s katero so kronali Kristusa. 
Kot so počenjali že naši starši, stari starši in njih starši, bomo tudi mi spletli 
in okrasili butarico, na 
različne načine pobarvali 
jajca, skuhali šunko, 
naribali hren. S spoštova
njem in ohranjanjem teh 
navad bomo poskrbeli, da 
bodo čez leta s prav takšno 
radostjo v srcu ob vebki 
noči to počeli naši otroci, 
vnuki in njih otroci.
Skoraj vsi bomo pred 
veliko nočjo pomili šipe; 
tudi to je že postalo del 
tradicije. In ko bodo skozi 
okna v naše domove posi
jali svetli sončni žarki, ko 
bo družina zbrana za 
okrašeno in obloženo mizo, 
odprimo pomladi in toplini 
tudi naša srca, da nam bo 
pri duši lepo in svetlo.

Uršula Menili
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DO T E L E F O N A  K M ALU  
BREZ ČAKALNE L IS T E

C I N I

N a celjskem  p o d ro č ju  31 ,7  te lefonov  n a  100 p re b iv a lc e v

T elekom  S loven ije  bo  n a  osnov i Z ak o n a  o te lek o m u n ik a c ija h  
izk lju čn i izv a ja lec  te lek o m u n ik a c ijsk ih  s to rite v  le do  k onca  le ta  
2000. "'Ker p o te m  za šč ite  s s tru n i d rža v e  n e  b o  več, se v T e lek o m u  
p o sp e še n o  p r ip ra v lja m o  na  k o n k u r e n c o  tu d i s p o m o č jo  tu jih  
s tro k o v n ja k o v . O b izv a ja n ju  ze lo  za h tevn eg a  poslovnega  n a č rta , 
k i  sm o  ga la n i celo  p re se g li , j e  b ila  ta k o  vpe ljana  tu d i sodobne jša  
o rg a n izira n o s t p o s lo v n e  e n o te , k a te re  c ilj so p re d v se m  za d o v o ljn i  
u p o ra b n ik i,  je  na  le tn i tisk o v n i k o n fe re n c i p o v ed al pom očn ik  
g en era ln eg a  d i r e k to r ja  in v o d ja  P E  C elje  Jo že  P a lč n ik .
V le tu  1997 so v T elekom ovi p oslovn i en o ti C elje  v k lju č ili r e k o rd 
no štev ilo  - več ko t 8000 n ov ih  n a ro čn ik o v . T ako  je  b ilo  k o n ec  le ta  
na  celjskem  p o d ro č ju  31 ,7  te lefonov  na  100 p reb iv a lcev , k a r  je  le 
še 13,5 %  p o d  s lovensk im  p o v p re č jem . Zelo u sp ešn o  so š irili tu d i 
d o s to p n o s t IS D N  - p r ik lju č k o v  d ig ita lnega  o m rež ja  in te g r ira n ih  
s to rite v , č e p ra v  p o v p ra še v a n je  še ved n o  p re seg a  T elekom ove 
zm ogljivosti.
T ud i za  le to  1998 so n a č r t i  v e lik i. N a celjskem  p o d ro č ju  bod o  
v k lju č ili  s k o ra j  9000  n o v ih  p r ik l ju č k o v , k a r  ho  b is tv en o  
z m a n jša lo  č a k a ln o  lis to , ta k o  d a  bod o  večino vlog la h k o  sp ro tn o  
re šev a li. D o k o n čn o  bodo  iz k lju če n e  vse k a p a c ite  te le fo n sk ih  c en 
t r a l  v e le k tro m e h a n sk i (c ro s sb a r)  izvedb i (p r i  n as  je  ta k š n a  še v 
Z a v o d n ja h )  in z a m e n ja n e  s so d o b n im i d ig ita ln im i, k i om ogočajo  
v rs to  d o d a tn ih  s to rite v . V le to šn jem  le tu  b o d o  izk lju č ili tu d i  več 
ko t 4000 d v o jn ih  p r ik lju č k o v , s p o p o ln o  d ig ita lizac ijo  te lek o m u 
n ik ac ijsk eg a  o m re ž ja  p a  do  le ta  2000 d v o jčk o v  ne  bo  več. 
P o se b e n  p o u d a re k  b o d o  n a  T elekom u n a m e n ja li  k re p itv i  trž n e  
z n am k e  T elekom a. T ako  bo  se b o d o  lan sk i ta jn ic i  p r id ru ž i le  še 
d ru g e  te rm in a ln e  n a p ra v e  (c en jš i te le fo n i, IS D N ). G . Jo že  
P a lč n ik  je  p o v e d a l še , d a  se bo  T elekom  še n a p re j  u v e lja v lja l k o t 
p o n u d n ik  ce lo v itih  re š ite v  za  p o tre b e  po slo v n ih  u p o ra b n ik o v  p r i  
ra z re š e v a n ju  p ro b lem o v  te lek o m u n ik a c ijsk ih  povezav  (vse od 
id e je  do  re a liz a c ije ) . N a sed ežu  P E  C elje  n a  Lavi b o d o  zagotovili 
p ro s to re  za  d e m o n s tra c ijsk i  c e n te r , n a m e n je n  p re d s ta v itv a m  n a j 
so d o b n e jš ih  te lek o m u n ik a c ijsk ih  s to ritev . P o so d o b ili in  ra z š ir ili  
p a  b o d o  tu d i  te le trg o v in o  v V e len ju , k i se je  d o b ro  u v e ljav ila  k o t 
n a m  n a jb liž ji  c e n te r , k je r  je  m oč p r id o b it i  vse b is tv en e  in fo rm a c i
je  o te le k o m u n ik a c ija h .

U. M .

F o n t  o n
P riro čn ik  te lefon iran ja  za  m ularijo

Letos so na 
Telekomu sklenili, 
da je nekaj potreb
no storiti tudi na 
področju  telefon
skega bontona.
Znano je , da se 
ljudje (vseh staro
sti!) pri telefon
skih pogovorih 
zelo slabo obnaša
jo , ne pozdravlja
jo  in se ne predsta
vljajo, ne govori
jo jasno in razlo
čno, predvsem  
m ularija  pa tele
fon pogosto uporablja  za norčevanje in krajšanje brezdelja. In ker velja 
pregovor K ar se Janezek nauči, to Janez zna, je treba začeti p ri mladih. 
Fonton je zgodba o zaljubljenem najstniku, ki se s pomočjo Televile nauči 
kulturnega telefoniranja in s tem osvoji srce sošolke. Zgodbo je v najst
niškem slengu z izjemno duhovitim tonom napisala Desa Muck, ilustriral 
pa jo je Bojan Ju rc . Del Fontona sta tudi osebni telefonski imenik in 
plakat, s prostorom  za številke, ki jih radi pokličemo.
Ce ste pred telefonskim pogovorom kdaj v zadregi oziroma mislite, da bi se 
m oral kdo od mladih ali starejših naučiti telefonskega bontona, vzemite v 
roke ta izvrsten priporočnik.

U .M .

P r e d s ta v ite v  na in t e r n e t ^  #
V sredo, 25. marea, sta dijaka CSS Velenje Andrej Veternik iz Zavodenj in 
Jože Turinek iz Skornega v sejni sobi Občine Šoštanj predstavila svojo 
raziskovalno nalogo z naslovom Predstavitev občine Šoštanj na internetu. 
Prireditev je organizirala Turistična zveza občine Šoštanj po svoji prvi letni 
konferenci.

Sprem enjen  prom etni režim  na  
lok a ln i r e sti RLV -  Lokovica

zadnjem času je bilo 
med krajani Lokovice 
izrečenih veliko hudih 
besed in izražena pre

cejšnja nejevolja zaradi spreme
njenega prometnega režima na cesti 
od križišča RLV skozi Lokovico do 
regionalne ceste Velenje - Lokovica - 
Šmartno ob Paki. V začetku meseca 
marca je bila namreč na tej cesti, 
zaradi omejitve prom eta, postavlje
na prom etna signalizacija, ki p re
poveduje prom et v obe smeri, razen 
za lokalni prom et.
Za pojasnitev okoliščin, zaradi 
ka te rih  je do takšne prometne ure
ditve prišlo, je  treba povedati, da je 
v mesecu m aju 1997 na Občino 
Šoštanj prispela zahteva krajanov 
Lokovice, v kateri opozarjajo na 
nevzdržne prom etne razm ere v 
Lokovici, tako na regionalni cesti 
skozi Lokovico, k jer ni urejenih 
varnih prehodov za ceste, kakor na 
preobrem enitev lokalne ceste od 
križišča RLV skozi Lokovico.
Ker je rešitev prom etnih razm er na 
regionalni cesti v pristojnosti drža
ve, je bil v mesecu ju liju  1997 skli
can sestanek z namenom, da zahtevo 
krajanov skupno proučimo in p red 
lagamo ustrezne rešitve.
K terenskemu ogledu so bili vabljeni 
predstavniki Direkeije za ceste RS, 
Družbe za državne ceste, Prom etne
ga in špek to ra ta  RS, U prave za 
no tran je  zadeve Celje, Policpjske 
postaje  Velenje, P W  Celje. 
Rudnika lignita Velenje, KS Lokovi
ce in Občine Šoštanj. Ugotovljeno je 
bilo, da so prometne razm ere res 
kritične, da pa bi bila za rešitev vseh 
zahtev krajanov potrebna precejšna 
finančna sredstva, ki jih  trenutno ni 
na razpolago. Zaradi tega so bili 
predlagani dolgoročni uk rep i, ki 
vključujejo vse zahteve krajanov,

hkrati pa tudi proučitev možnosti 
izvedbe krožnega križišča navregio
nalni cesti Šoštanj - Velenje, Šm art
no ob Paki - Velenje ter kratkoročni 
ukrepi, ki so se nanašali predvsem 
na postavitev prometne signalizaci
je , ki bi zagotavljala večjo varnost 
udeležencev v cestnem prom etu ter 
razbremenitev lokalne ceste od kri
žišča RLV skozi Lokovico.
Do razburjenja  zaradi postavljene 
prometne signalizacije je ob prvih 
kontro lah  upoštevanja prom etne 
signalizacije s strani policistov, 
kakor tudi voznikov, prišlo p red 
vsem zaradi različnega tolmačenja 
pojma na dopolnilni tabli “dovolje
no za lokalni prom et” . Definicija 
tega pojma v zakonodaji namreč ni 
posebej obrazložena, po razlagi p ro
metnega inšpektorja na UNZ Celje, 
g. K lajnška, pa pomeni lokalni 
prom et ves cestni prom et v naselju, 
razen tranzita. V konkretnem p ri
meru to pomeni, da je kršitelj le tisti 
voznik, ki v križišču pri RLV zape
lje na lokalno cesto in pelje po tej 
cesti vse od križišča p ri RLV do 
izvoza na regionalno cesto, ne da bi 
se v naselju zaradi kakršnega koli 
opravka tudi ustavil. Po zagotovilu 
UNZ Celje je takšna navodila dobila 
tudi Policijska postaja v Velenju oz. 
policisti, ki bodo kontrolo upošteva
nja  prometne signalizacije tudi izva
jali.
Resnici na ljubo je treba povedati, 
da si k ra jan i Lokovice v pogledu 
reševanja preobremenjenosti lokal
ne ceste niso jtovsem enotni, kar
poleg^lveh pisnih pritožb potrjuje 
tudi to , da so bili postavljeni pro
metni znaki v tako kratkem  času že 
dvakrat objestno uničeni.

Občina Šoštanj

R e s n i c a  o o d d a j i  
D o b r o d o š l i
fi a radijsko oddajo Dobrodošli 
I , išče njen urednik  različne 
t l  sponzorje. V šoštanjskem  
prim eru je povabilo za sodelova
nje in plačilo naslovil na več pod
jetij in na Občino Šoštanj. 
Odzvali sta se Kmetijska zadruga 
Šaleška dolina in Termoelektrar
na, zato sta oba direktorja tudi 
sodelovala v oddaji. Za aktualne 
občinske zadeve so bili predvideni 
sogovorniki občinski uslužbenci. 
Da pa bi znali verodostojno 
odgovoriti tudi na m orebitna 
vprašanja iz bogate preteklosti in 
kulture, je v Ljubljano odšel še 
zgodovinar. Namen oddaje ni le 
turistična propaganda, tudi ne 
predstavitev delovanja društev v 
občini, ampak splošna podoba in 
vsakdanji življenjski u trip  po
dročja, ki ga Slovenci premalo 
poznajo. Ko pa bo zasnova odda
je d rugačna, bodo uredniki k 
sodelovanju verjetno povabili 
predstavnike več društev, ki so v 
občini številna, m arljiva in oprav
ljajo nadvse pomembno poslanst

vo za občino.
K ar se tiče osebnih žalitev 
uslužbenke Občine in tudi dolgo
letne šoštanjske turistične delavke 
v Našem času, ki jih  je spisal 
užaljeni mladenič, ker ljubljanski 
urednik ni sm atral, da bi moral 
biti gost oddaje tudi predsednik 
Turistično-olepševalnega društva 
Šoštanj, jih lahko seveda deman
tirajo številni Šoštanjčani. Iz več 
pogovorov naj dobesedno nave
dem le dve izjavi, kot sta Gospa 
mene sicer ne mara, ampak vedno 
se je  obnašala vljudno in profe
sionalno. ali Midva sva politično 
sicer nasprotnika, toda za karkoli 
sem jo  poprosil, je  opra-vila, celo 
uslugo mi je  naredila. Podobnih 
izjav Šoštanjčanov, ki dokazujejo 
njeno korektnost in norm alen, 
prijazen odnos do sočloveka, je 
nedvomno še veliko.

Resnica je namenjena vsem dobro 
mislečim občanom.

Urad župana

M OSTOVI.; MOSTOVI
z dneva v dan se na cestah v povezavi z gostoto prometa 
povečujejo hitrosti in osne obremenitve. Posledice teh dejavnikov 
so zelo obširne. Odražajo se v (ne)varnosti in večji obrabi voznih 
površin in tudi preobremenjevanju prometnih objektov. Te 
posledice je zaslediti predvsem na starejših mostovih, ki so bili 

zgrajeni pred sto in več leti in niso bili dimenzionirani za današnje prometne 
razmere.
Proti koncu lanskega leta so bile evidentirane take posledice na mostu lokalne 
ceste preko potoka Bečovnice v Metlečah in na mostu preko Florjanščice v 
Zgornjem Florjanu (pod Grebenškom). Po takojšnjem ukrepanju upravljalca 
lokalnih cest je bilo preprečeno najhujše. Vzpostavljene so bile predpisane ome
jitve. Občina Šoštanj je takoj naročila investicijsko tehniško dokumentacijo za 
nadomestna objekta - mosta. Dokumentacijo je pripravilo Cestno podjetje Celje 
v skladu z najnovejšimi prometno tehniškimi predpisi.

V Medeče
Most preko Bečovni
ce bo zgrajen v armi
rano betonski kon
strukciji. širina vozi
šča bo 6 m. Predviden 
je poseben pas za 
pešce, širok 1,55 m.
Na nasprotni strani 
pločnika je predvide
na bankina, široka 
0,75 m. Celotna kon
strukcijska širina je 
8,85 m. Razpetina 
mostu je 7,20 m. Podani osnovni parametri zagotavljajo nemotenost na vodotoku 
Bečovnice za 100-letno vodo.
V območju bo preurejeno tudi križišče in cestišče. Skladno s predpisi bo urejeno 
križišče za dostop na stadion in vilo široko. Urejen bo prehod za pešče s talno 
oznako ter pločnik ob severni strani ceste v dolžini 150 m.
Tako bosta dosežena varnost za vse udeležence v prometu, vendar le ob 
upoštevanju pogoja, ki se imenuje red in disciplina v uporabljanju javnih poti. 
Most gradi Cestno podjetje - mostogradnja Celje in bo predan funkcijski upora
bi konec aprila 1998.

Preko Florjanščice
Most preko Florjanščice (pred Grebenškom) v zgornjem Florjanu, ki je tudi bil v 
fazi tik pred porušitvijo, je praktično že saniran. Zabetonirana je armirano 
betonska plošča. Urediti bo potrebno še hidro izolacijo in asfaltno prevleko ter 
zaščitno ograjo na mostu. Potrebna bo malenkostna strpnost. Počakati bo 
potrebno na predpisano tehnološko strjevanje betona, ki mora biti dosežena 
pred prometno obremenitvijo. Sanacijska dela na mostu izvaja Cigrad iz 
Šoštanja.

Finančni problemi so zmeraj prisotni, saj gre za obsežne zahteve, ki v takšnih 
situacijah ne morejo biti predvidene. Rešujejo se tudi v dogovorih interesiranih 
za nastali problem. V teh dveh primerih so bili le-ti dokaj uspešni, saj bo finan
ciranje mostu in ceste v Metlečah podprl Premogovnik Velenje, ureditev mostu v 
zgornjem Florjanu pa žagarstvo Mazej iz Belih Vod.
Oh koncu aprila na svidenje ob otvoritvi!

G. C.

v
Planinsko društvo Šoštan j organizira:

Solwta, 4. april -  Izlet na Boč (980 m) -  lahka pol 

Sobota, /. april - Planinsko orientacijsko tekmovanje v 

Vinski Gori (tekmovalci dobrodošli!)

OO Rdečega križa Velenje organizira krvodajalski akciji:
v

Petek,27. marec- Gasilski dom Šoštanj
v

Četrtek, 9. april -  Gostišče Kotnik Ravne



Intervju z direktorjem g. Marjanom 
Jakobom

nadaljevanje  s struni l

Kakšen položaj ima zadruga v slovenskem merilu, 
kako je velika?
KZSD ima trenutno 319 članov. Po prometu in 
obsegu dela spada med večje zadruge, po številu 
članstva med srednje. Uspešno premagujemo pro
bleme in težave, ki se pojavljajo v Sloveniji na 
zadružniškem področju. Smo med vodilnimi in zgled
nimi zadrugami v državi. Marsikatera dobra beseda 
se sbši o nas in Šaleška dolina je tako postala znana 
tudi po zadrugi in ne le po industriji, po kateri jo 
pozna vsak Slovenec. Bistvena je povezanost članov 
zadruge in vodstva. Sodelujemo brez večjih težav oz. 
vse rešujemo na korekten način. V prvi vrsti sodelu
jemo s člani, želimo pa si sodelovanja tudi z drugimi 
kmetijskimi proizvajalci.

Pred otvoritvijo novega Poslovnega centra bo v 
Šmartem tudi letni občni zbor KZŠD.
Na občnem zboru bomo pregledali poslovne in 
proizvodne rezultate leta 1997 in ugotovili 
uresničevanje strategije razvoja KZSD, ki je bila 
sprejeta pred leti. Pričakujemo predstavnike 
Ministrstva za kmetijstvo, ministra, g. Cirila 
Smrkolja, predsednika in vodstvo Zadružne zveze, 
predsenika Državnega sveta, kakor tudi naše 
največje poslovne partnerje.

Kakšne rezultate je KZŠD dosegla lani?
V letu 1997 smo v Kmetijski zadrugi Šaleška dolina z 
doseženimi proizvodnimi rezultati zadovoljni. Pri 
proizvodnji mleka smo plan celo presegli, tako da 
smo še naprej prvi proizvajalci mlekarne Arja vas. 
Oddali smo ga nekaj čez 7 milijonov 140 tisoč litrov. 
Med prvimi desetimi proizvajalci te mlekarne je kar 
osem kmetij iz Šaleške doline. Največja proizvajalca 
sta kmetiji Rotnik iz Raven in Napotnik iz Topolšice. 
Tudi po kvaliteti mleka odstopamo od ostalih proiz

vajalcev. Tu mislim predvsem na vsebnost bel
jakovin, maščob in število bakterij. Pri nas večjih 
problemov s somatskimi celicami ne poznamo, kar je 
povezano tudi s pasmo krav molznic, saj je pri nas 
preko 99 % rjave pasme.
Nekoliko več težav je pri proizvodnji mladega 
pitanega goveda. Med glavnimi vzroki je bil uvoz 
govedi, prizadele so nas tudi znane težave s plasira
njem govedi na tržišče v celotni Evropi. Privez telet 
je upadel in se bo v prihodnjih letih še manjšal. 
Določeni predeli naše doline, predvsem zaselki Bele 
Vode, Ravne in tudi Florjan, so se preusmerili v od
dajo mleka. Pričakujemo, da bomo v prihodnjih 
letih proizvodnjo mleka še povečevali. Upam pa, da 
padec mladega pitanega goveda kljub temu ne bo 
prehud. Novi proizvajalci mleka se dobro 
vključujejo v to zahtevno proizvodnjo in beležijo 
spodbudne rezultate že na začetku. Mislim, da bodo 
imeli dosti volje in moči, da bodo to proizvodnjo pe
ljali naprej.

Država se aktivno pripravlja na vstop v Evropsko 
unijo. Kaj na tem področju dela zadruga?
Za vstop v Evropo bo zelo pomembna kvaliteta. V 
Sloveniji so pri proizvodnji mleka preko noči začeli 
veljati evropski normativi in naši proizvajalci so jih 
osvojili v bistveno krajšem času, kot so ga imeli na 
razpolago v članicah EU. Podobno velja za pitano 
govedo. Zelo pomembna je ocena naših strokov
njakov, ki pripravljajo strategijo vstopa v Evropo, 
da bo prav živinoreja tista panoga, ki bi naj z 
vstopom v Evropo nekaj pridobila. V Evropi so večje 
spodbude za živinorejsko proizvodnjo. Zelo dobro 
pozicijo imajo tudi sadjarji in vinogradniki. Slabše 
pogoje bodo imeli perutninarji, proizvajalci jajc in 
žitarji. Naši žitarji imajo zdaj namreč malo boljše 
pogoje, kot veljajo v Evropi. Kje se bo naše kmetij
stvo znašlo v Evropi, bo odvisno od doseženih poga
jalskih pozicij. Imamo povsem specifične pogoje in če 
bodo razmere, ki veljajo v slovenskem kmetijstvu in 
prostoru, zadosten argument, ne bomo izenačeni s

kmetijskimi velesilami, ki tudi čakajo na vstop v EU. 
Pomembno je, da gremo v Evropo čimbolj samostoj
no in ne skupaj z vzhodnimi državami. Tako bi lahko 
pridobili take pogoje, da bo naše kmetijstvo še 
naprej živelo. Veseli me ocena odgovornih politikov, 
da se bodo zavzemali za to, da ne bo propadlo dve 
tretjini slovenskih kmetij. Kmetije, ki se bodo 
preživljale s kmetijsko dejavnostjo, si bodo zago
tovile tudi drugo funkcijo, torej ne le kot kmetijski 
proizvajalec, ampak tudi kot varovalec okolja oz. 
označevalec, in bo za to tudi država namenila 
določene spodbude. Preživljati se z osnovno 
dejavnostjo bo v Evropi zelo težko, predvsem za naše 
gorsko višinske predele.

Bodo imeli kmetje, vključeni v zadrugo, kakšne 
prednosti, bodo lažje preživeli ta pristop k EU?
Evropa je že naredila več analiz, tudi za kmetijstvo. 
Priznavali bodo vse, kar je statistično zajeto. 
Seveda, če kmetje niso organizirani, če trgujejo na 
t.i. črni borzi, to ni zajeto. Ti bodo imeli velike 
težave vključevati se v organizirano proizvodnjo. V 
Evropi se pozna le organiziran nastop zadružnikov, 
tako na nabavnem kot na prodajnem področju. V 
Sloveniji to še močno šepa. Mogoče smo tudi na tem 
področju v celjski regiji malo v prednosti, ker 
zadruge nismo povezane v kakšne večje sisteme, 
ampak vidimo skupni interes v medsebojnem pove
zovanju, nastopanju in tu je perspektiva za zadruge 
in za kmete. Ce pogledamo v Švico, Avstrijo ali 
Nemčijo, vidimo, da tam kmetijstvo ni le kmetijska 
pridelava, ampak je močna povezava s predelovalno 
industrijo, močna je trgovina in zadruge imajo 
drugačno vlogo. Upam, da bomo imeli še vsaj dovolj 
časa, da se bomo tudi pri nas lahko na tak način 
organizirali. Le močni in stabilni bomo kos vsem 
nalogam in tudi pastem, ki nas čakajo v Evropi.

Se veliko uspehov v prihajajočih težkih časih in 
hvala za pogovor!

Spela Menih

Zakaj smo ustanovili Gibanje 23. decem ber? (2)

?
drugi svetovni vojni so Italijani izgubili slovensko 

Primorsko, ki so jim jo podarili Angloameričani, ker so izdali 
svoje avstrijsko-nemške zaveznike v prvi svetovni vojni. 
Petdeset let po drugi svetovni vojni in sedemdeset let po krva
vih bitkah ob Soči je v krajih med Alpami in Jadranom spet 

zapokalo. Slovenija se je  osamosvojila.
Izkušeni italijanski in avstrijski politiki so takrat hitro spoznali zgodovinsko 
bistvo dogajanja. Zgodovina krajev med Alpami in Jadranom seje vrni 
la tja, kjer se je začela, preden smo Slovenci vstopili v 
povezave z drugimi južnoslovanskimi narodi, torej n a 1, 
konec prve svetovne vojne. Sedaj, ko smo spet sami, smo 
sami tudi pred svojimi stoletnimi nasprotniki Italijani in Nemci. Tega se 
moramo zavedati. Za našim hrbtom ne stojijo več srbske divizije in mi se ne 
moremo več hrabriti z dejstvom, da je bila jugoslovanska armada ena 
največjih v Evropi.
Zgodovina se neprestano ponavlja. Kar se tiče Slovenije, lahko opažamo po
navljanje nekaterih njenih delov. Obdobje Jugoslavije, ne ravno prijetno 
sožitje med seboj zelo različnih narodov, bi lahko bila ponovitev prav tako 
neprijetnega, a včasih koristnega sožitja med našimi predniki Karantanci in 
Obri, (ki so bili verjetno eden turških narodov).
Osamosvojitev Slovenije lahko primerjamo z ustanovitvijo Karantanije, 
potem ko so se naši predniki otresli neprijetne soseščine divjih Obrov. 
Vstopanje v Evropo pa je ponovitev naše povezave z Bavarci, ki nas je z njimi 
vred pripeljali v frankovsko cesarstvo in za več kot tisoč let zapečatilo našo 
usodo.
Ce bi bili naši vodilni politiki še kaj drugega kot (slabi) gospodarstveniki, 
(povprečni) politologi ali pa (največkrat) še kaj bistveno manj primernega za 
vodenje naroda, bi morali vedeti, v kaj se podajamo, ko vstopamo v evropske 
povezave. Pred nami je mogoče naslednje tisočletje skupnega življenja z 
Italijani in Nemci. Ali se sploh zavedamo, kaj to pomeni? Ali si tega sploh kak 
Slovenec želi? Ali si res domišljamo, da bodo v neki skupni državi, kar 
Evropska zveza prej ali slej bo, Nemci in Italijani začeli z nami govoriti 
slovensko in nas obravnavati kot enakovredne državljane? Neverjetno je, da 
nas tisočletje hlapčevanja ni ničesar naučilo. Ali pa je res, da smo postali v 
dolgih stoletjih hlapci po duši in da ne znamo in nočemo živeti samostojno? 
Slovenija leži že celo tisočletje na meji dveh svetov, na meji med vzhodom in 
zahodom, nekoč med Bavarci in Obri, pozneje med Avstro-Ogrsko in napadal
nimi Turki, še pozneje med Italijani in Avstrijci (oziroma Nemci) na eni in 
Jugoslavijo na drugi strani. Z nikomer nismo bili zadovoljni. Vsak od teh na
rodov nas je na svoj značilen način hotel spremeniti in zasesti naše ozemlje. 
Življenje narodov je kot življenje ljudi. Enkrat je treba shoditi in ko si 
odrasel, pomeni življenje neprestani boj, neprestano tekmovanje z drugimi. 
Ce popustiš, zasede tvoje mesto nekdo drug. Tudi življenje narodov je stalen 
boj za preživetje. Nam, Slovencem, dolgo, celo tisočletje, niso dovolili "'shodi

ti” , zato smo v nacionalnem in državniškem pogledu ostali nezreli. Smo kot 
otrok, ki je ostal vse življenje pri starših in se nikoli ni poročil. In ko se po sili 
razmer tak človek za nekaj časa osamosvoji, ga je samote in samostojnosti 
groza.
Slovenci imamo lahko samo en svetel zgled državniškega delovanja. Švico! 
Tudi ta država je na meji med italijanskim, francoskim in nemškim svetom, 

čeprav na drug način. Medtem ko je Slovenija po svoji 
kulturnih in zemljepisnih značilnostih del tako 

panonskega, mediteranskega in alpskega sveta, smo 
Slovenci vsaj jezikovno enotni (čeprav razdeljeni v zelo različna 

narečja), Švicarji pa so tudi del tako italijanskega kot francoskega in 
nemškega sveta. Švicarje združuje skupna zgodovina, boj švicarskih kmetov 
proti fevdajcem, demokratična tradicija in posebne, švicarske civilizacijske 
vrednote. Ce bi Švica vstopila v Evropsko zvezo, bi bilo vsega tega konec, 
konec bi bilo tudi njihove “referendumske demokracije”.
Podobno ranljiva kot Švica je tudi Slovenija. Tudi mi smo na meji različnih 
svetov, tudi mi imamo vse te različne svetove ponotranjene v sebi. Na 
Primorskem živimo Slovenci v hišah, ki so skoraj povsem take kot po Italiji, 
Južni Franciji ali Španiji. Naše koroške ali gorenjske vasi se, po drugi strani, 
komaj kaj razlikujejo od vasi v Avstriji, Prekmurje spet spominja na 
Madžarsko. Povrhu vsega govorimo Slovenci jezik, ki je samo naš in s kate
rim si zunaj v svetu ne moremo pomagati. In če dodamo našo že skoraj pre
govorno nedržavotvornost, naše agresivne sosede, ki nas vsi po malem jmajo 
za svoje, potem vidimo, da smo v mnogo slabšem položaju kot Švica. 
Primerjava s Švico se pravzaprav skoraj ne more nehati. Švica je bogata 
država, mi revna, v Švici imajo demokracijo, pri nas pa vladavino klana, ki 
si je svoje privilegije pridobil v drugi svetovni vojni. Cene zemljišč so v Švici 
tako visoke, da ne potrebujejo posebne zaščite, pri nas bo obubožano kmetij
stvo (kar bo tudi posledica vstopa v Evropsko zvezo) zemljo naravnost ponu
jalo. In kar je najvažnejše: Švicarji že vsaj pol tisočletja nimajo soseda, ki bi 
segal po njihovem ozemlju, mi pa smo se z begom v Jugoslavijo rešili zemlje 
lačnih Italijanov in Germanov.
Zgodovinska analiza slovenskega prostora in primerjava s Svico, ki nam je v 
bistvu podobna, v odločujočih podrobnostih pa bistveno različna, nedvomno 
pokaže, da obstaja za Slovenijo ena sama rešitev: samostojnost in nevtralnost. 
Slovenci bi se morah sedaj v miru posvetiti razvoju našega gospodarstva, vla
gati bi morali v razvoj znanosti, krepiti bi morali demokratično zavest in v 
vsakem primeru tako gospodarsko kot kulturno sodelovati z vsemi državami 
svveta. Slovenija kot druga Švica?
Zal samo utopija.

(Se nadaljuje)

Borut Korun

- Vse poslovne partnerje in druge osebe, ki so v 
kakršnemkoli poslovnem razmerju z Ljubljansko 
banko - Splošno banko Velenje d.d., obveščamo, da 
smo spremenili ime firme, s katerim bomo odslej 
poslovali.

- Novo ime firme se glasi

BANKA VELENJE d.d., VELENJE 
Bančna skupina Nove Ljubljanske banke.

- S spremembo imena firme se v dosedanjih 
poslovnih razmerjih ničesar ne spreminja, saj je 
banka še naprej popolnoma samostojen
pravni naslednik Ljubljanske banke - Splošne banke 
Velenje d.d..

- V bodoče si želimo le še boljšega poslovanja z 
našimi dosedanjimi in bodočimi komitenti in upamo, 
da bomo tudi z novim imenom ostali banka vašega 
zaupanja.

/o  j  banka velenje
^  Banka Velenje d.d., Velenje,

bančna skupina Nove Ljubljanske banke

Kulturno društvo Zibika v gosteh
Gasilski društvi iz Gaberk in Zibike 
sta pobrateni približno dvajset let. 
Redne stike imata tako po gasilski 
kot po kulturni plati. Ob praznova
nju 8. marca so gostje iz Zibike v 
Gaberkah odlično odigrali komedijo 
v treh  dejanjih Naši trije  angeli. 
Gledalci so se od srca nasmejali trem 
kaznjencem, ki so počenjali dobra 
dela. Prišli so kot popravljalci stre
he, a bili pripravljeni pomagati celot

ni družini pri najrazličnejših  
stvareh. Tistim, ki si komedije niso 
ogledali, je lahko žal, da ne poznajo 
razpleta.
Menim, da ljudje vse preveč časa 
presedijo pred televizorji, ko pa je 
dosti bolj zanimivo gledati živo igro. 
Nenazadnje se pri podobnih pred
stavah ljudje zbližamo in tudi po
klepetamo.

M.R.

Izobraževanje čeb e la rjev
V petek, 6. marca, so se člani Čebelarske 
družine Ravne v polnem številu zbrali v 
dvorani KS Gaberke na predavanju o 
pomladanskih ukrepih za kontroliranje 
varoze čebel oziroma zdravljenje le-te. 
Varoa spada med členonožce, v podred 
parazitskih krpljev, in prezimuje na 
čebelah. Ce na bolezen nismo pozorni, se 
lahko zgodi, da je veliko čebel pohab
ljenih (brez noge ali krila) ter vsled tega 
ne morejo na pašo. Na razpolago sta dve 
vrsti zdravljenja. Dodatek mravljične 
kisline daje najbolj zdrav med, vendar 
deluje preslabo. Kemična zdravila so 
bolj zanesljiva, vendar zaradi uvoza teže 
dostopna. Čebelarji so se odločili za 
uporabo hemovarja v vodni raztopini. 
Veterinar Drago Gomčar iz Celja je 
poudaril, da naj cel okoliš istočasno

poskrbi za zdravila in škropljenje ter 
dimljenje, kar je treba opraviti med 1. 
marcem in 15. aprilom. Najbolj primer
na je spomladanska temperatura, višja 
od 10°C, ko se krplji množično raz
množujejo. Pri tem se ne sme pozabiti na 
osebno zaščito, (d) prižiganju dimnih 
lističev pa na nevarnost požara. 
Čebelarji so se dogovorili tudi za enotno 
prodajno ceno. Tako naj bi cvetlični 
med stal 750 SIT, med smreke in hoje pa 
1200 SIT.
Soustanovitelj čebelarske družine gos
pod Jože Vogrinec se je še posebej za
hvalil tajniku gospodu Rafku Blatniku 
za skrbno pripravljen občni zbor ter KS 
Gaberke, ki je čebelarjem z razumeva
njem dala na razpolago dvorano.

R. M.

Materinski dan v Skornem
I a pobudo Turističnega društva Skonto so se mladi tudi letos, na sobotni večer, 
1 21. marca, spomnili vseh žena, mater in deklet. Na prireditev so povabili tudi

.1  njihove partnerje. Vsako slavljenko so pričakali z nageljnom. Pripravili so kul
turni program, v katerem so sodelovali Skornjani, začenši z najmlajšimi. S pesmijo, 
lepo besedo in igranjem na različne inštrumente so pokazali, kaj vse že znajo. 
Pripravdi so res lep večer. Po programu so bili nastopajoči nagrajeni s skromnimi 
darilci. Po večerji se je večer prevesil v drugi zabavni del, ki je ob prijetni glasbi tra
jal do jutranjih ur. Vsem organizatorjem in sodelujočim gre zahvala za njihov trud 
in dober potek srečanja z željo, da jim ne bo zmanjkalo volje do prihodnjega leta.

PeTur
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podjetje '/.i\ upravljanje s stanovanji d.o.o.

Kersnikova 11, 3320 Velenje 
tel.: 898 16 0, 3 9 8 2  100 

fax: 852 405

V
Vsem občanom občine Šoštanj želimo 

prijetne velikonočne praznike

Skupaj z nami je 
vaš dom lahko še prijaznejši!

V s e m  o b č a n o m  
ž e l i m o

b l a g o s l o v l j e n e  
v e l i k o n o č n e  p r a z n i k e  

i n  v e s e l o  
p r a z n o v a n j e

SKD
OBČINSKI ODBOR ŠOŠTANJ

ß w tlic m  d m iù ti

MOLAN ANDREJA
cvetlični aranžmaji, venci, poročni šopki 

nonstop, dostava

Koroška 18 e, Šoštanj 
tel.: 882-521

Komunalno podjetje

V e l e n j e  p . o .

Vsem občanom želimo 

srečne velikonočne praznike.

EfOTECH d . d .
VSEM  O B Č A N O M  ŽELIMO VESELE VELIKONO ČNE PRAZNIKE!

E N E R G E T I K E

I N D U S T R I J E

M O D E R N I H  K O M U N I K A C I J S K I H  T E H N O L O G I J
Preteškac .l. 3320 Vetemje: Tel: 063 42 06 100 Fax: 063 4206  10« E «mil: vek«^(a«!M ite*.si

vam želi vesele velikonočne praznike 
in vas vabi, da obiščete našo prodajalno.

"Ilc

Nahtigal
Šoštanj, Trg bratov Mravljak 1 

te l :  882-928

Podjetje
za urejanje prostora d.d.
3320 Velenje, Koroška 37/b 

Tel: 063/898-170, Fax: 063/853-645

O /e e iu  o b č a n k £5 . E m  o l j  c a r i b i  a m  i n  o ü c a n o m  

tim o j i x u E b i E  ( j E & l z o n o č n E  j j T a z n i t z E .

s . -  Si
C *Mi
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Gaberke : Topolšici v šahu
Nekje na robu kulturnih dejavnosti v 
počastitev 8. februarja že peto leto 
potekajo šahovski dvoboji med 
G aberkam i in Topolšico. Šahisti 
obeh krajev se dobijo v gostilni Janez 
v Lajšah ali domu krajanov v 
G aberkah ter odigrajo dvoboj. 
Srečanja so zelo zanimiva, polna 
komentarjev o šahu in tudi številnih 
šaljivih pripomb. Ob vsakem dvobo
ju se z recitacijo pesmi spomnijo 
našega največjega pesnika Franceta 
Prešerna.
Poglavitni namen teh srečanj je 
druženje šahistov. Tekmovalni del je

simboličen, čeprav doslej vodi 
Topolšica. Praktične nagrade pa so 
šle letos naslednjim tekmovalcem: 1. 
Branko Sevčnikar (T), 2. Slavko 
Ramšak (G), 3. Peter Videtič (T), 
sledili pa so Janko Lukner, Zvone 
Kaš in Stane Podjaveršek (vsi G). 
Vsem organizatorjem in sponzorjem 
iskrena hvala, posebno gostilni 
Janez, ki pogosti z večerjo, in 
gabrškim gostiteljem.
Številna udeležba potrjuje, da si tek
movalci takšnih srečanj še želijo, 
zato srečno in na svidenje drugo leto!

R. R.

ELEKTRA IZGUBILA -  
MOŽNOSTI OSTAJAJO

V rednem  delu tekm ovanja v 1. B ligi so odbojkarjem  ostali le še 
dve koli. V zadnjih dveh tekm ah so naši dosegli pomembni zmagi 
in pred  gledalci popravili slab vtis. Ali je to tudi vzpon form e, pa 
bomo videli v nadaljevanju.
Postava: Dimeč, Kravcov, Zulič, Kugovnič, Bevc, Mihalinec, 
M edved, D. in S. Sevčnikar; trener: Niko Jerončič.
Šoštanj, 28. 2 .. Šoštanj-Topolšica : Krka 1:3
Domači so v svoji dvorani dobro pripravljeni pričakovali prvo-
uvrščeno ekipo iz Novega m esta. Po dobrem  začetku je  bila igra

VtUNJI ■ SUMNUA

TURISTIČNO REKREACIJSKI CENTER JEZERO
Enega najlepših in največjih športnih centrov 
v Sloveniji najdete v bližini modernega 
poslovnega središča Velenje.

Ni pomembno, kako se rekreirate, 
s katerim športom se radi ukvarjate.
Na obalah modrozelenih velenjskih jezer 
se boste srečali s pestro ponudbo možnosti 
za zdrav način življenja.
Zaradi naravnega okolja je center priljubljen 
med rekreativnimi športniki, 
primeren pa je tudi za izlete.
Tudi vrhunski športniki poznajo objekle 
in naprave TRC Jezero, 
saj so se mnogi med njimi prav v tem centru 
pripravljali na tekmovanja 
in prav tu dosegli svoje največje uspehe.

Na voljo so vam:
- teniški center,
- titnes studio,
- mestni stadion,
- turistično jezero,
- center vodnih športov,
- konjeniški center,
- avtokamp Jezero,
- restavracija Jezero,
- otroško igrišče,
- HOTEL BARBARA V FIESI

NARAVA, ŠPORT, ZABAVA
Turistično rekreacijski center Jezero - Bela dvorana 

Simona Blatnika 24, 3320 Velenje 
tel. (063) 861-820, 855-402 

tax: (063) 854-196

v rokah Topolščanov, a se gostje niso dali. Kljub zaostanku v 
nizih, so uspeli s pametno igro odnesti domov dve točki.
Izola, 7. 3., Izola : Šoštanj-Topolšica 3:1 
V Izoli bi lahko Topolščani iztržili tudi kaj več kot samo en set, 
saj so z izvrstno igro osvojili prvi set in imeli dobljen tudi drugi 
niz. Nato pa so pustili domačinom, da so se razigrali in gladko 
dobili tre tji in četrti niz.
Brezovica, 14. 3., Brezovica : Šoštanj-Topolšica 0:3 
O dbojkarji Šoštanja-Topolšice se niso pustili presenetiti in so 

gladko prem agali neposrednega tekm eca na lestvici. 
Dominirali so skozi vso tekmo in dokazali, da znajo zbrano 
zaigrati tudi v odločilnem trenu tku .
Šoštanj, 21.3., Šoštanj-Topolšica : Termo Lubnik 3:0 
Domači so se hoteli revanširati za poraz v Škofji Loki in to jim 
je  tudi uspelo. V prvih dveh nizih je  bila igra dokaj izenačena, 
v tretjem  pa so Topolščani dokazali premoč in zanesljivo zma
gah- _ v
Lestvica: K rka 24, G ranit 20, Šoštanj-Topolšica 12, Izola 12, 
Brezovica 10, Ljutom er 6, Kočevje 6, Tremo Lubnik 6.
V prihodnjem  kolu bodo Topolščani gostovali v Kočevju, v 
zadnjem  kolu pa bodo v domači dvorani v Šoštanju gostili 
drugouvrščeno ekipo G ranita iz Slovenske Bistrice.

Robi Kugovnič

K ošarkarji E lektre še naprej igrajo v 2. SKL 
za razvrstitev od 1. - 8. mesta. Še vedno so 
vodilni na lestvici, vendar so si s porazom  v 6. 
kolu pro ti Novi Gorici zapravili možnosti za 
m iren zaključek prvenstva. Vse do tega kola 
pa je  E lektri šlo izvrstno.
V 3. kolu drugega dela so naši košarkarji v 
gosteh premagali ekipo P ro ton  Medvode z 
rezultatom  88 : 96. Tekma je  bila težja, kot so 
v taboru  E lektre pričakovali, saj so si zmago 
zagotovili šele v sami končnici tekme. Tako kot 
že celo sezono, so se m orali tudi to k ra t v 
taboru  E lektre zanesti na igro zunanjih  igral
cev, saj jih  še vedno pestijo poškodbe centrov. 
Rizman in M irt igrata dobro že celo sezono, v 
zadnjih kolih pa se je  na mestu organizatorja 
igre izkazal Žiga Medvešek.
Nekoliko težje pa je bilo na tekmi doma proti 
ljubljanski ekipi Yurij P lava Laguna, ko je 
m orala E lektra celo tekmo igrati na vso moč, 
vendar zmaga ni bila nikoli resneje ogrožena 
in razlika je na koncu narasla k a r na 20 točk 
(85 : 65).
Tudi na zadnji tekmi v Novi Gorici so začeli

na rav n o st ka tastro fa lno  in dom ačini so 
povedli že s 17 : 1. Na tej tekmi so k slabi igri 
E lektre pripomogli tudi sodniki, ki so z nekaj 
dvomljivimi odločitvami pomagali domačinom 
do visokega vodstva. Ne more pa to biti izgo
vor za tako visok poraz - Gorica je  zmagala z 
enaindvajsetim i točkami razlike (87 : 66). 
Lahko bi bilo še huje, saj so Šoštanjčani gubili 
tudi že za 36 točk, v zadnjih m inutah pa so z 
mladinsko ekipo poraz nekoliko omilili.
Kljub porazu pa še ni nič izgubljenega. V zad
njih  dveh kolih bo potrebno dvakrat zmagati, 
da šoštanjski košarkarji ne bodo odvisni od 
rezultatov ostalih tekem. V soboto ob 18.30 uri 
v Šoštanju proti Medvodam ne bi smeli imeti 
veliko težav, drugače pa bo v zadnjem  kolu v 
gosteh p ro ti Cerknici, k jer se bodo domačini 
gotovo želeli oddolžiti za visok poraz v 
Šoštanju. V letošnji sezoni je  E lektra doživela 
dva poraza - proti Kamniku in Novi Gorici. 
Upajmo^ da bo pri tem tudi ostalo in da se 
bomo v Šoštanju že čez slaba dva tedna lahko 
veselili napredovanja v 1. B ligo.

Tjaša Rehar

podjetje za vzdrževanje in varstvo cest celje, p.o.

O b b liža jo č ih  v e lik o n o č n ih  p ra z n ik ih

žeh m o  v sem  o b č a n k a m  in  o b č a n o m

p rije tn o  p ra z n o v a n je

IZVRSTEN ZAČETEK 
V NOVI LIC.I

Namizni tenis
Šoštanjski namiznoteniški klili» Spin je na državnem 
prvenstvu veteranov, ki je potekalo prejšnjo soboto 
v Ljubljani, dosegel lepe rezultate. Med dvojicami so 
zabeležili 2. mesto, pri posameznikih pa tretje.
To soboto, 21. marca, so šoštanjski igralci v domači 
dvorani Partizan otvorili ligo Sava - Savinja za vete
rane nad 30 let. V njej sodeluje deset ekip: dve iz 
Trbovelj in Radeč, Brestanice, Sevnice, Laškega, 
Marija Gradca, Liboj in Šoštanja. V prvem krogu 
lige so Šoštanjčani premagali ekipo Brestanice z 
maksimalnim izkupičkom 12:0, kar je rezultat, ki 
kaže, da je ekipa Spina odlično pripravljena in bo 
naskakovala prvo mesto v ligo.

U.M.



KMETIJSKA
SVETOVALNA

SLUŽBA
SLOVENIJE

DOBER OBISK
ZIMSKEGA

IZOBRAŽEVANJA
KMETOV

zimskem obdobju se je 
■j zvrstilo enajst predavanj z
V različno vsebino, štirje
■ tečaji in praktični prikaz na

kmetiji. Interes kmetov za tovrst
no izobraževanje je bil zelo velik, 
saj se je na vseh organiziranih 
oblikah izobraževanja zvrstilo kar 
513 kmetov. V preteklih letih pa je 
predavanja obiskalo vsako leto od 
400 do 450 kmetov. Veseli nas, da 
za izobraževanje vlada vedno 
večje zanimanje med mladimi in 
bodočimi gospodarji. Izobraževa
nje je potekalo na različnih lokaci
jah v Velenju, Šoštanju in Šmart
nem ob Paki.
Na predavanjih s področja gove
doreje so bile predstavljene 
novosti pri gradnji hlevov, ki so 
usmerjene predvsem k zniževanju 
investicijskih vlaganj in k živalim 
prijaznejši reji. Pogovarjali smo se 
o načinih izboljšanja kakovosti 
mleka, problemih s somatskimi 
celicami, ukrepih rejcev za zago
tavljanje zdravja telet za nadalj
njo rejo. Predstavljeni so bili 
rezultati vodenja reprodukcije pri 
kravah molznicah na področju 
Šaleške doline ter ukrepi za 
izboljšanje teh rezultatov. Posebna 
pozornost je bila namenjena mot
njam pri pojatvah in pravočasne
mu odkrivanju pojatev. Velik 
interes je bil med rejci tudi za 
novosti s področja prehrane krav 
molznic, saj je od tega odvisna 
kvaliteta mleka, ki ga proizvedejo.

Za gospodarje kmetij, ki se 
preusm erjajo v proizvodnjo 
mleka, smo pripravili učno 
delavnico, kjer so se seznanili z 
osnovami prehrane krav molznic 
in organoleptičnim ocenjevanjem 
osnovne krme. Spoznali so, kaj vse 
je potrebno storiti, da bo mleko, ki 
ga proizvedejo, higiensko neo
porečno in kakovostno. Ogledali so 
si tudi prikaz pravilne oskrbe 
parkljev, se seznanili z najpomem
bnejšimi paraziti pri govedu in nji
hovem zatiranju.
Prašičerejci so se zbrali na eni od 
prašičerejskih km etij, k jer je 
potekal pogovor o boleznih 
prašičev in njihovem preprečevan
ju ter zdravljenju. Skupina rejcev 
drobnice, ki se tudi na našem 
področju vztrajno širi, se je letos 
seznanila s pomenom evidentira
nja živali, zapisovanja podatkov 
ter drugimi ukrepi za uspešno 
odbiro živali za nadaljnjo rejo.
Za rejce govedi in drobnice smo 
organizirali tudi praktični prikaz 
postavitve električne ograje na 
pašniku. Udeleženci so ob tem tudi 
spoznavali najpogostejše napake, 
ki jih delajo ob postavljanju elek

trične ograje, npr. preveliko 
število šibkih kolov, nepravilna 
ozemljitev ipd.
Skupina za pridelovanje 
zelenjave, ki se sicer sestaja zaradi 
pridobivanja novih znanj preko 
celega leta, je letos z zanimanjem 
pri-sluhnila predavanjem o vzgoji 
sadik in namakanju vrtnin ter o 
vzgoji in uporabnosti zdravilnih 
rastlin. Ob diapozitivih smo jim 
predstavili tudi različne sorte 
paprike in nizkega fižola, ki smo 
jih v letu 1997 preizkušah na dveh 
kmetijah.
Ker na področju šaleške doline na 
njivskih površinah prevladuje in 
je tudi najpomembnejša poljščina 
koruza, smo organizirali tudi 
predstavitev hibridov koruze in 
spregovorili o tehnogiji pridelo
vanja koruze.
Med kmeti se vse bolj širi tudi 
misel na ekološko kmetovanje,
zato smo jim predstavili pripo
ročila za ekološko kmetovanje, ki 
jih je pripravila strokovna skupi
na za sonaravno kmetovanje pri 
Kmetijski svetovalni službi 
Slovenije.
Člani Strojnega krožka so se ob
predavanju o ekonomiki nakupa 
kmetijske mehanizacije naučili 
izračunati, kdaj se nakup nekega 
stroja splača oziroma kakšna je 
cena strojne ure pri različni inten
zivnosti rabe stroja. Uspešno je bil 
zaključen tudi tečaj Varno delo s 
kmetijskimi stroji, ki so ga obisko

vali mladi gospo
darji zaradi pri
dobitve vozni
škega izpita za 
traktor.
Pripravili smo 
tudi predstavitev 
osnov za uvajan
je turistične de
javnosti na kme
tijah. Zainteresi
rani so se sez
nanili s predpisi 

s tega področja ter osnovami ure
ditve prostorov na kmetiji s turisti
čno dejavnostjo. Izkoristili so tudi 
priložnost za izmenjavo mnenj ter 
izkušenj, ki jih nekateri že imajo. 
Čeprav je vinogradništvo v Šaleški 
dolini manj razširjeno in bolj lju
biteljsko, je bil interes med vino
gradniki dovolj velik, da smo orga
nizirali tudi tečaj na temo pridelo
vanja grozdja, nege vina in stek
leničenja vina.
Zimski ciklus predavanj in drugih 
izobraževanj je sedaj zaključen. V 
tem letu načrtujemo še nekaj 
srečanj ob predstavitvah rezulta
tov demonstracijskih poskusov in 
ob strokovnih ekskurzijah, ki jih 
bomo organizirali. Želimo pa si, da 
hi se naših izobraževanj začeli 
udeleževati tudi tisti kmetje, ki se 
nam do sedaj kljub vsakoletnim 
vabilom še niso odzvali. V znanju 
je moč, je bilo geslo letošnega izo
braževanja. Za uspešno kmetova
nje je potrebno veliko znanja, ki si 
ga lahko kmetje pridobijo tudi na 
zanje organiziranih predavanjih.

Lidija Diklič, inž. kmet.

D r e v e s n i  p o s e b n e ž i
l

judem drevesa že od nekdaj predstavljajo simbol moči, ple
menitosti, trdnosti. Prvi človekovi občutki oh opazovanju 
dreves so bili najbrž sestavljeni iz strahu, spoštovanja in 
občudovanja teh lepih stvaritev narave.
Vsak prihod in odhod drevesa je enkraten dogodek, ki pa se 

v vsej veličini narave izgubi v anonimnosti množice. Veliko korakov mora 
narediti drevo, da preživi, se uveljavi. Mlada drevesa, ki preživijo najzgod
nejšo mladost,.se nato borijo še med seboj za preživetje. Od desettisočih jih na 
hektarju ostane nekaj tisoč, na koncu pa le nekaj sto. Preživijo samo naj
sposobnejši, najvitalnejši. Kamor drevo prispe s prvim korakom, tam tudi 
ostane vse življenje. Njegovo življenje je stalen boj za hrano, prostor, svet
lobo. Potem pride neizogibno - smrt. Ob 
smrti se drevo oglasi s svojim lastnim 
glasom - zacvili, zaprasketa, udari oh tla 
in umolkne. V naravnem gozdu se ob smrti 
drevesa vrača v naravo vse, kar se je v 
drevesu nakopičilo tekom življenja.
Drevesa so simbol starosti in dolgoživosti.
Našo domišljijo btiri tudi vehkost in red
kost dreves. Misel, da gre za bitja, ki so 
preživela čas, v katerega sega samo še 
človeško izročilo, vzbuja v nas obču
dovanje, spoštovanje. To občudovanje pa 
kažejo nekateri tudi z vrezovanjem svojih 
imen in pomembnih izjav v lubje ter s tem 
kažejo svoj značaj. Pomislite, kako je, ko 
si z nožem zarežeš v kožo. Boh...
Izjemna drevesa, ki jih odlikujejo te last
nosti, skušamo zakonsko zavarovati. Pravna osnova za varovanje dendro- 
loške naravne dediščine sta Zakon o naravni in kulturni dediščini iz leta 1981 
in Zakon o gozdovih iz leta 1993. Zavarovanje posameznega drevesa lahko 
predlaga kdorkoli. Strokovne podlage za zavarovanje morajo pripraviti 
strokovne službe v okviru pristojnega Regionalnega zavoda za varstvo nar
avne in kulturne dediščine, drevesa pa za naravne znamenitosti razglasi 
občinski svet, ki razglasitev objavi v Uradnem listu. Pri občinah pa se stvari 
ponavadi zapletejo, ker nimajo dovolj sredstev, prav tako pa bo treba za 
zavarovana drevesa lastnikom izplačevati nadomestila.
Najpogostejše merilo za zavarovanje so drevesne mere, slasti debelina oz. 
obseg debla v prsni višini (1,3 m od tal). Zakon o gozdovih predvideva zakon
sko varstvo za vsa gozdna drevesa s premerom nad 120 cm (obseg 377 cm). Ta 
meja je zelo krivična do drevesnih vrst, ki teh mer nikoh ne dosežejo. Češnja, 
brek, skorš, beh in črni gaber so pri obsegu 250 cm (premer 40 cm) že med 
najdebelejšimi predstavniki svoje vrste in prav tako upravičeni do varstva. 
Razlog za zavarovanje so tudi izjemna višina, starost, redkost vrste, nenavad
na oblika drevesa, nahajališče drevesne vrste na robu naravne razširjenosti, 
spomin na znan dogodek iz preteklosti.
Gozdarji so evidentirali izjemna drevesa tudi v občini Šoštanj in jih opredelili 
kot drevesno naravno dediščino. Za drevesno naravno dediščino velja, da jo 
je prepovedano sekati, obsekavati, lomiti drevesa ah njihove dele, spreminjati 
rastiščne pogoje, graditi objekte ah zgradbe na območju neposrednega 
rastišča, odlagati odpadne snovi. Izjemnost zavarovanih dreves v gozdu in na 
zaraščajočih površinah poudarimo tako, da bližnjo okohco drevesa čimbolj 
prepustimo naravnemu razvoju in tako oblikujemo majhne pragozdne celice 
(drevesa št. 12, 16,19, 21).
Med drevesno naravno dediščini v občini Šoštanj spadajo:
1. Vodovnikova lipa raste na kmetiji Vodovnik na Lomu. Premer je 160 cm.

2. Dražnikova lipa raste na opuščeni kmetiji na Lomu. Je lepo raščeno, zdra
vo drevo premera 140 cm. Poleg uspeva še manjša lipa premera 95 cm.
3. Momova Upa raste na zapuščeni kmetiji na Lomu. Večkrat jo je že zadela 
strela. Zaradi izkopavanja peska je drevo skoraj do polovice spodkopano.
4. Lipa pri Žlebniku pod Šentvidom je velika in izredno lepe rasti.
5. Epihova lipa raste ob hiši v Ravnah. Je zdravo drevo visoko 35 m in s pre
merom 130 cm.
6. Leskovškova lipa stoji med hišo in kaščo v Belih Vodah. Je lepe, simetrične 
rasti, zdrava in vitalna. Prsni premer je 110 cm.
7. Lipa pri Razpodovniku v Belih Vodah stoji na vzhodnem robu travne jase 
pod kmetijo, tik nad sotesko Hudega potoka. Je zelo stara in ima prsni pre

mer 110 cm.
. 8. Prednikova lipa raste na travniku ob 
: domačiji v Zavodnjah. Je velika stara z 
\ votlim deblom, večkrat udarjena od 
S strele. Premer je 200 cm, višina pa 14 m.

9. Storžičeva lipa raste na kmetiji 
Nagorevčnik v Florjanu. Je veliko drevo z 
močnimi stranskimi vejami, srednji vrh je 
odlomljen. Prsni premer je 190 cm.
10. Razpodovnikova lipa raste ob cesti 
Šoštanj-Bele Vode. Od strele zadeti vrh se 
suši, potrebna je sanacije. Prsni premer je 
150 cm.
11. Napački hrasti rastejo ob domačiji v 
Topolšici. Dva hrasta imata premer 125 
cm, eden pa 130 cm. Višina dreves je 21 m.
12. Vrhovnikova hrasta rasteta v 

mešanem gozdu, severno od domačije, pod kolovozom v Zavodnjah. Drevesi 
imata debli visoko brez vej, prsna premera pa sta 110 in 120 cm.
13. Bukvi na Lomeku rasteta na ravnini nad kmetijo Vodovnik. Premer v 
prsni višini je 110 in 90 cm.
14. Vigantov kostanj raste ob gospodarskem poslopju v Ravnah. Poškodovan 
je bil ob požaru in se suši. Je pravi kostanj, s premerom 130 cm in višino 20m.
15. Orlov jesen raste ob domačiji v Šentvidu. Zadet je od strele, zato se suši. 
Prsni premer je 125 cm, višma pa 16 m.
16. Leska na Leskovški pustoti raste v Belih Vodah. na drugi strani potoka, na 
jasi. Je sestavljena iz več debel in ima lepo oblikovano krošnjo.
17. Ocepkov dren uspeva nad zdraviliščem v Topolšici na Ocepku. To je zdra
vo drevo rdečega drena. Premer pod rogovilo je 58 cm, višina pa 6 m.
18. Vrhovnikova bodika raste na zapuščeni domačiji ob cesti proti 
Zavodnjam. Je moškega spola in ima prsni premer 20 cm,
19. Roščarjev rdeči bor raste na grebenu v Roščarjevi hosti v Florjanu. Drevo 
je ravno s čistim deblom in ima prsni premer 84 cm.
20. Leskovškova tisa uspeva v vrtičku na vogalu hiše v Belih Vodah. Je 
ženskega spola, enodebelna, prsnega premera 26 cm in višine 6 m.
21. Vodovnikova smreka raste v gozdu v grapi, pod kmetijo Vodovnik. Ima 
dolgo gladko deblo in prsni premer 100 cm.

Želim, da bi kdaj obiskah katerega od teh očakov in ob njem razmislili o 
človeški minljivosti in prevečkrat izraženi prevzetnosti in domišljavosti. 
Dotaknite se debla, zaprite oči in začutili boste to neizmerno življenjsko moč 
in veličino, ki jo ti tihi spremljevalci zgodovine izražajo.

Damjan Rožič

ZDRAVSTVENI KOTIČEK
o  t  i  č  e k

ARTERIJSKA HIPERTENZIJA - POVIŠAN KRVNI PRITISK
A r te rijsk a  h ipertenzija  ali povišan krvni p ritisk  je najbolj 

razširjena  kronična bolezen, še posebno v razvitem svetu. 
Dokazano je, da ima vsak peti odrasel človek povišan krvni p ri

tisk. A rterijska hipertenzija je eden glavnih dejavnikov tveganja za 
razvoj ateroskleroze. Arterosklerozo sicer povzročajo tudi povišane 
maščobe v krvi, sladkorna bolezen, debelost, kajenje , p re tirano  
uživanje alkohola ter psihični stresi. Vsi ti faktorji tveganja povzročajo 
možgansko kap, slabo prekrvav ljenost srčne mišice in spodnjih 
okončin.
Zvišan krvni pritisk  predstavlja velik upor, ki ga mora srce premago
vati pri iztisu. Zato je pomembno, da se povišan krvni pritisk  čimprej 
odkrije in čimprej začne zdraviti. Ponavadi se povišan krvni pritisk 
odkrije slučajno ali pa na sistematskih pregledih. Znano je namreč, da 
povišan krvni pritisk  dolga leta ne povzroča nobenih težav, ko pa do 
težav že pride, so običajno že poškodovani tarčni organi (srce, oči, pe
riferno ožilje, možgani, ledvice). Zato imenujemo visok krvni tlak “tihi 
ubijalec” .
Normalna vrednost krvnega pritiska odraslega človeka je od 120-140/90 
mmHg. Zdraviti moramo vsako vrednost nad 160/95 mmHg. Krvni tlak 

označimo z dvema vrednostima: s sistoličnim in 
diastoličnim tlakom. Sistolični krvni tlak na
stane v trenu tku , ko srce utripne in požene kri 
po telesu, diastolični krvni tlak pa nastane med 
dvema srčnima utripoma.
Z zdravljenjem arterijske hipertenzije znižamo 
vrednost možganske kapi tudi do 40 %, 
medtem ko na preprečitev srčnega infarkta s 
tem ne moremo vplivati. Za nastanek srčnega

infarkta  so krive predvsem aterosklerotično spremenjene žile, pri 
čemer je najpomembnejši faktor tveganja holesterol. Najpomembnejši 
faktor tveganja za nastanek možganske kapi pa je povišan krvni p ri
tisk.
Pomembno je poudariti, da moramo zdravljen krvni pritisk pogosto 
kontrolirati, kajti nekontrolirano uživanje zdravil proti visokemu p ri
tisku lahko povzroči znižanje le-tega pod normalo, kar pa je za orga
nizem zopet škodljivo. Raziskave so pokazale, da prenizek krvni pritisk 
povzroči zmanjšano prekrvavitev  srčne mišice, kar lahko ob 
aterosklerotičnih koronarkah vodi do srčnega infarkta.
A rterijska hipertenzija je torej najbolj pogosta in zahrbtna bolezen ci
vilizacije. V glavnem so vzroki neznani. Dokazano pa je, da na obole
nje vplivajo podnebje, stresi, prehram bene navade, dednost ter neka
tera organska bolenja (tumorji, obolenje ledvic).

Kaj lahko storimo za znižanje visokega krvnega tlaka ?
- opustiti moramo kajenje,
- zmanjšati uživanje alkohola - dovoljeno je eno malo pivo ali kozarec 
in pol vina na dan, najbolje pa nič, saj organizem alkohola ne potrebu
je.
- v hrani moramo omejiti sol, izogibati se konzervirane hrane, maščobe, 
suhomesnatih izdelkov in hitro pripravljene hrane,
- zmanjšati telesno težo z ustreznim higiensko-dietnim režimom,
- bolniki z visokim krvnim prtitiskom  morajo biti telesno aktivni, zlasti 
priporočljiva je hoja.

Zdravljenje je praviloma doživljensko.
Valter PIRTOVŠEK, dr. med.
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P a menda res drži tisto, da se vse vrača. Tole 

vreme menda vrača vse za nazaj. Februarja 
(svečana) je bilo toplo kot aprila (malega trav
na), da je že trava po malem zelenela, resda brez 

dežja. Zdaj, marea (sušca), pa je hladno in mokro. 
Sicer ljudje tako niso nikoli razumeli vremena, pa tudi 
kriv ni nihče zanj, zato se je o njem najlaže pogovar
jati. Najslabše se je pogovarjati o politiki. Takoj se 
nekaterim dvigne glas in glej ga, prepir med dvema ali 
več politikanti je tu. Pa se spomnite, o čem smo se 
prepirali pred enim mesecem. Točno, obrambnega 
ministra so menjavali. Pa zdaj smo že tako pozabili na 
tiste debate. Ja, kaj je pa zdaj aktualno. Dobro, 
Peterka je tudi z malo sreče osvojil svetovni pokal v 
smučarskih skokih. V politiki pa je ljudska stranka 
malo v zadregi. Pred kratkim je njihov prvak glasno 
govoril o tem, kako ne more naša država imeti tajnih 
sporazumov z drugimi državami in da je treba vse 
razčistiti. Ko pa so se pojavili v medijih podatki, da so 
nekatera podjetja financirala volilno kampanjo SLS, 
ni več glasnega govorjenja o razčiščevanju. Ja, res 
čudne stvari se dogajajo v naši demokratični državi. 
Pa če je država vrh, potem je občina osnova. Nekateri 
boste sicer hitro hudi, da je to krajevna skupnost, 
lija, mogoče je res. Ampak zaenkrat poznamo samo 
občinski proračun, iz katerega se financira tudi delo
vanje KS. Pa se sliši, da so z našim občinskim 
zaključnim računom za lansko leto težave. Baje je 
bilo, med drugim, vzdrževanje gozdnih cest hudo 
drago. No, pa to je pricurljalo iz svetniških klopi.

Pozabili so, da mora svoje povedati tudi nadzorni 
odbor. Z letošnjim osnutkom proračuna pa tudi niso 
vsi zadovoljni. Gasilci bodo v naše skupno dobro 
dobili nekaj cvenka za nabavo gasilske lestve, za kar 
so se seveda morali v svetniških klopeh posebej potru
diti.. Nekje v osnutku proračuna pa sem videl, da bo 
naša občina letos bogatejša za eno osebno vozilo. Pa o 
stroških naše občine bi se dalo napisat dva lista ali pa 
še več. Funkcioniranje naše občine postaja draga 
stvar, glede na tisto, kar je bilo rečeno ob ustanovitvi 
občine. Kmalu bo zaposlenih toliko ljudi, da bodo 
lahko šli na sindikalni izlet z avtobusom. Avtobusi so 
pa res super stvar. Zdaj, ko vozijo, pardon, včasih 
bolj divjajo kot vozijo, za Topolšico skozi Pohrastnik, 
prav tako pa tudi ostali promet, šele vidimo, koliko 
prometa je za Topolšico, pa čeprav ga gre verjetno še 
en del skozi Lajše. Hitrost in promet sta pa ta prava 
problema. Pa še na en problem so naleteli Lokovičani. 
Ugotovili so, tako vsaj pravijo, da so njihove podpise, 
da se uredi promet za stanovalce Lokovice spretno 
izkoristili. Saj so nazadnje dobili tako porcijo promet
nih znakov, da še na obisk nisi mogel k njim, ker poli
ciji težko dokažeš, da greš k nekomu na obisk. No, 
zdaj je to že tako preteklost, saj v nebo gledajo še 
samo prazne štange prometnih znakov. Tisto ta pravo 
križišče: šaleška magistrala - Šoštanj pa je še vedno 
črna točka. Z ustrezno svetlobno signalizacijo bi rešili
vse.
Pa lep pozdrav!

Čvekal Vam je PeTur

^  *

SMRTI

Od 23. 2. do 23. 3. 1998 so umrli

Antonija FECE, Metleče 19 a 
Martin PODVRATNIK, Lokovica 136 a 

Stanislav ŠLUTEJ,  Aškerčeva 3 b, Šoštanj  
Jožefa OREL, Metleče 41 

Ivan VENIŠNIK,  Florjan 117 
Marjeta ARNUŠ, Koroška 16, Šoštanj  

Miran BLAŽIČ, Ravne 98 b

0 SKRUNITVI
Skrunitev podobe Marije Pomagaj z 
Brezij presega vse meje kulture, 
estetike in demokracije. Ne gre le za 
norčevanje iz tega, kar verujočim 
pomeni Devica Marija, temveč tudi 
zanikanje in norčevanje iz tega, kar 
pomeni mati, to pa so varnost in 
zavetje. Taka kvazi umetnost je 
dediščina preteklosti, ki še traja. 
Socialdemokratski krščanski forum 
SDS je prvi v Sloveniji protestiral 
proti ovitku plošče celjske glasbene 
skupine. Njim in vsem ostalim 
protestnikom se pridružujemo 
socialdemokrati Šoštanja.

MaM

NAVADNE IN NENAVADNE 
ODLIKE DREVES

C
elotno podobo drevesa strokovno 
označujemo z besedo habitus. Beseda je 
latinskega izvora in pomeni videz, zuna
nja podoba. To podobo določa oblika 
krošnje in debla ter razmerje med njima, 

pomembno vlogo pa igra tudi velikost drevesa. Pri tem pa 
je najvažnejše, koliko prostora ima drevo: v kolikor ga 
ima dovolj, lahko izrazi vse svoje oblike in razvije pravo 
podobo. Odločujoč element so tudi rastne razmere: če so 
vse enakomerno optimalne, drevo uspešno raste. Izrazit 
nasprotni primer so bonsai: drevo, po načelih taoizma, 
šele v najbolj neugodnih razmerah izrazi svojo dušo, vso 
svojo moč in vse vrednote.
Zelo velika drevesa so praviloma seveda že stara drevesa, 
ki so svojo podobo že razvila in v nas vzbujajo pravo 
spoštovanje: veliki stari hrast, ogromna bukev, stara 
ravno rastoča smreka, ogromna lipa sredi vasi... Drevesa, 
ki so nekoliko manjša, vendar še vedno zelo velika, so 
številni javorji, cigarovec, breze, omorike, bori ipd., med 
manjša drevesa pa uvrščamo gloge, večino sadnih dreves, 
octovec, tiso in druge.

Shematičen, bolj ali manj pravilen krog za krošnjo in ena 
ali dve črti za deblo nam običajno dovolj jasno sim
bolizirajo drevo. Zelo bi poenostavili, če bi zapisali, da so 
krošnje iglavcev bolj pravilnih oblik kot listavcev, vendar 
pa je pri poenostavitvi to že dokaj preprosta, vendar vsem 
razumevajoča razdelitev. Tako večina simbolno nariše kot 
smreko pokončen enakostraničen trikotnik s črtico za 
deblo ah brez nje.
Ker je za podobo drevesa kljub vsemu najbolj odločilna 
oblika krošnje, bomo z malo abstrakcije pogledali različna 
drevesa. Posamezne drevesne vrste imajo krošnje 
različnih oblik. Naravno oblikovane krošnje so lahko prav 
tako ah še bolj nenavadne kot tiste, ki jih obhkujejo vešče 
roke vrtnarjev.
Krošnje neizrazitih oblik imajo tista drevesa, katerih 
krošnje so nepravilne in tudi različne: takšno drevo je 
npr. nagnoj (lat. Laburnum sp.). Nedoločljivo obhko 
lahko ima tudi maklen (lat. Acer campestre), kadar raste

prosto kot grm. Nekoliko bolj pravilne, vendar še vedno 
težko določljive so velikokrat krošnje mladih dreves, tudi 
tistih, ki kasneje oblikujejo zelo pravilno krošnjo. Včasih 
zato, ker so v drevesnicah nekoliko podivjana, včasih 
samo zato. ker so še nedorasla. Torej je pomembno pove
dati tudi, da drevesa svojo pravo podobo razvijajo ves čas 
svoje rasti: pri nekaterih vrstah je podoba izrazita že v 
mladosti, npr. pri smrekah, pri nekaterih pa se razvije šele 
kasneje, npr. pri jerebikah (lat. Sorhus aucoparia). 
Izrazito okroglo krošnjo ima kroglasti javor (lat. Acer 
pseudoplatanus “Globosum”), ki je vzgojen iz osnovne 
vrste ostrolistni javor (lat. Acer pseudoplatanus), kateri 
ima nekoliko manj izraženo okroglo krošnjo, kadar raste 
kot samostojno drevo. Kot okrogle si lahko zamislimo tudi 
krošnje navadne jablane (lat. Malus domestica), nekatere 
okrasne jablane pa imajo skoraj pravilno (pol kroga) 
dežnikasto krošnjo (lat. Malus florihunda). Manj pravilno 
dežnikasto krošnjo ima octovec (lat. Rhus typhina). 
Ovalno krošnjo ima že omenjeni maklen, kadar je gojen 
kot drevo. Druga drevesa bolj ah manj ovalne krošnje so 
češnja (lat. Prunus avium), hruška (lat. Pyrus communis) 
in številne druge, pokončno ovalno krošnjo ima jagned 
(lat. Popolus sp.). Ovalna oblika, katere spodnji del je 
bolj ali manj raven ah pa le nekoliko zaobljen, pa je 
morda najbolj razširjena oblika krošenj pri drevesih. 
Seveda so te oblike spet zelo raznolike: ali so izrazito 
široke kot pri divjem kostanju (lat. Aesculus sp,), orehu 
(lat. Juglans regia), nekaterih vrstah hrasta (lat. Quercus 
sp.), nekoliko ožje pri nekaterih lipah (lat. Tiha sp.) in 
javorjih (lat. Acer sp.) ter izrazito ozke npr. pri grški jelki 
(lat. Allies cephalonica).
V naravi najdemo, seveda vse to z nekoliko poenostavitve, 
tudi bolj ali manj oglate oblike. Tako imajo dokaj izrazito 
pokončno pravokotno krošnjo že omenjene lipe pa tudi 
kostanj (lat. Castanea sp.). Trapezno obliko, spodaj ožjo 
in zgoraj nekoliko širšo ima brest (lat. Ulmus minor). 
Pravilne oblike trikotnikov so različne oblike iglavcev: 
izrazito pokončni enakostranični trikotniki so smreke (lat. 
Picea sp.), posebno omorike (lat. Picea omorika), bolj 
široki trikotniki so bori (lat. Pinus sp.), manj izraziti pa so 
macesni (lat. Larix sp.). V spodnjem delu nekoliko 
zaobljeni, vendar izredno ozki trikotniki so ciprese (lat. 
Cupressus sempervirens). Nekoliko manj izrazite trikotne 
oblike pa so tudi številni listavci: odrasla, že omenjena 
jerebika, vrsta divje češnje (lat. Prunus maacki) ah lovor 
(lat. Laurus nobilis).

Saša PIANO, dipl. ing. kr. urh.

ZA VARNEJŠI PROMET V LOKOVICI

*
er pri vsakem problemu 
obstajata dve plati, bom 
poskušal pojasniti zadevo 
lokoviških cest še z drugega 
stališča.

Na vse več pritožb krajanov, predvsem tistih, 
ki smo neposredno vezani na obe cesti, smo se 
odločili, da je potrebno nekaj storiti in ne 
samo govoriti. Zato smo ustanovili poseben 
odbor za ureditev prometne varnosti. Ker v 
krajevni skupnosti niso bik pripravljeni sode
lovati oziroma je predstavnik KS g. Kušar 
zatrjeval, da “se tako nič ne da narediti, saj je  
on že poskušal”, smo se odborniki odločili za 
zbiranje podpisov krajanov. Zbrali smo 365 
podpisov in ne samo 254, kot je bilo navedeno 
v Našem času, za katere lahko s polno odgo
vornostjo trdim, da so pristni. Dne 20. 5.1997 
je odbor, ki so ga sestavljali g. Lambizer, g. 
Praznik, g. Koren, g. Melanšek, ga. Sevčni
kar, ga. Lesjak in ga. Pirečnik, sklenil, da o 
stališčih krajanov obvesti pristojne krajane. 
Teinu sestanku je prisostvoval tudi g. Kušar. 
Dogovorjeno in potrjeno je bilo tudi to, da se 
istočasno uredi tudi problem lokalne ceste, ki 
poteka od rudnika in se navezuje na magis
tralo, saj je le-ta ob konici prometa (okrog 
14h) absolutno preobremenjena. Sklep tega 
sestanka so prejeli Občina Šoštanj, RLV- g. 
Žerdin, inšpektor za ceste - g. Mlakar ter Poli
cijska postaja Velenje - g. Korže. Dne 11.11. 
1997 je prišla na ogled posebna komisija: 
predstavniki podjetja za vzdrževanje in 
varnost cest Celje, predstavnik inšpektoriata 
za promet UNZ Celje, g. župan Občine Šoštanj 
dr. Bogdan Menih, predstavnica Občine 
Šoštanj ga. Sonja Novak, predstavnik KS g.

Kušar in predstavnik odbora g. Melanšek. Na 
podlagi tega ogleda se je Direkcija za ceste 
Republike Slovenije odločila za takšno 
postavitev prometnih znakov, kot stojijo oz. so 
sjali danes.
Čudim se avtorju članka Prometne “zdrahe” v 
Lokovici v Našem času. V Velenju lahko vidite 
skoraj vsakih sto metrov cestne ovire ali 
drugače rečeno “ležeče policaje” in tudi čisto 
pravih policajev je veliko. V Lokovici pa lahko 
vidite skoraj vsakih sto metrov ob cesti 
prižgane sveče, ki nas, krajane, nenehno 
opozarjajo na to, da moramo nekaj storiti za 
varnost na naših cestah, saj lahko takšna 
lučka že jutri zagori našim otrokom, nam 
samim...
Glede lokalne ceste pa v razmislek 
vsem, ki tega ne doživljate: čez ta 
odsek se v konici prometa pelje od 
350-400 avtomobilov, ki ustvarjajo 
kolono od RLV do križišča na magis
tralni cesti v Lokovici. To je kolona 
izpušnih plinov, to je kolona, ki ohro
mi to cesto za celo uro, saj lahko v tem 
času domačini (predvsem 50 gospo
dinjstev, ki so vezana na to cesto) 
samo čakamo, da se delavci RLV 
odpeljejo. V tej eni uri je ta cesta tudi 
za pešce neuporabna. Nihče nikomur 
noče nič slabega, pa tudi “favšija” nas 
ne daje; le to bi radi, da hi lahko bili 
vsaj na domačih cestah kolikor toliko 
varni. Nihče ne žeh nikomur zapirati 
ceste, saj smo predlagali samo razbre
menitev prometa v konici. Znaki, ki 
pa so sedaj postavljeni oz. barbarsko 
odstranjeni, pa tudi nikomur ne pre-

povedujejo dostopa do kogar koli na tem 
območju. Ce pa so policisti ukrepali preostro 
ali mogoče preko svojih pooblastil, pa zato ni 
kriv nihče od nas, ki smo se trudili za varnejši 
jutri. Najboljša rešitev vseh naših problemov 
bi vsekakor bilo urejeno križišče pri Polancu - 
ali krožno usmerjen promet ali semaforji, ven
dar pa to ni v naši pristojnosti.
Za konec pa še to: odbor, ki sem ga že imeno
val, NI drugemu jamo kopal..., saj smo 
dosegli, da so se stvari glede magistrale že 
začele premikati (prehodi za pešce, pločniki, 
osvetlitev...). Tako so nam zatrdili na Občini 
Šoštanj. TOREJ LE NISMO GOBARJI.

Ljubomir Melanšek



N I C O L E
avtorji:
URBANISTIČNI INŠTITUT RS oz. Ivan STANIČ, dipl. ing. arh., in 
Mojca GOLUBIČ, dipl. ing. kraj. arh.

N aslednja  v seriji predstavljen ih  urbanističnih rešitev v okviru  urban
ističnega natečaja za bodoči razvo j Šoštanja predstavlja  elaborat s 
pom enljivo  šifro (N IC O L E , fonetično nikol). Z d i se, da v rea-Iizacijo z  
veliko mero utopije  predlagane rešitve n i verjel tud i sam av tor ideje. 
U TO PIJA je  značilna za vse vizije prihodnosti, še posebej pa za 
urbanistične  zasnove. B istvo  urbanistične  regulacije prostora  je  
nam reč p ra v  v nam išljenem  prostorskem  redu, k i z  abstrakcijo  real
nosti išče m odel m ožne prihodnosti in nato skozi tak m odel vpliva na 
sedanjost.

Predlagano rešitev odlikuje dokaj realno osnovno izhodišče, da gre za 
poseganje v močno eksploatirano in mogočno industrijsko krajino, ki 
jo predstavlja Šoštanj. Glede na pravilno ugotovitev, na katero je 
očitno vplivala fascinacija nad velikim merilom objektov TES 
(mogočna vertikalna determinanta), je razumljiv urbanistični kon
cept, ki temelji na nekaterih širokopoteznih in odločnih potezah. Te se 
kažejo predvsem v predlagani novi MESTNI ALEJI, ki bi potekala 
skozi celotno Šaleško dolino in v predlogu za posebno strjeno obliko 
gradnje enodružinskih stanovanjskih hiš na vzhodnem pobočju Goric. 
Stanovanjska gradnja na jugovzhodnih pobočjih ob predvideni cesti 
proti Gaberkam je z vidika orientacije in kvalitete bivalnega prostora 
vsekakor pravilna, vendar žal zaradi aktivnega ugrezanja ni možna 
(vsaj 50 let še tudi ne bo).

P oseb n o st p red lagane  re šitve  p re d sta v lja  tu d i način  urejan ja  
neposredne  okolice o b jek to v  T E Š  k o t P O ST IN D U ST R IJSK E G A  
P A R K A , po  vzoru  neka terih  uspešno saniranih velikih industrijskih  
kom pleksov  v  N em čiji. V  sk ladu  z  osnovnim  izhodiščem , k i gradi na 
a trak tivnosti ob jek tov  TE S, je  lokacija zabavišča v tr iko tn iku , m ed  
železnico, cesto in  reko  Pako smiselna in  zanim iva (v povezavi z  
b ližn jim  jezerom  n eke  vrste “a kva -T E Š  la n d ”).

Zanimiva je tudi ugotovitev avtorjev, da naselje Pohrastnik v luči nove 
poselitve in glede na oddaljenost od mestnega središča potrebuje svoje 
storitveno trgovsko središče. Le to bi po moje moralo biti pravilno 
dimenzionirano (s tem se izognemo morebitni porušitvi hierarhije, v 
kateri mora Šoštanj imeti vlogo vodilnega naselja).

Nova aleja naj b i služila k o t povezava dveh koncev Šaleške doline. Gre 
p ravzaprav  za nadaljevanje  izvorne ideje, k i  jo  je  predv ideva l osnovni 
R E G IO N A L N I P I A N  Šaleške doline v petdesetih  letih , k i pa  n i bila 
n iko h  do konca realizirana (še sreča, ka jti Šoštanja danes n e  b i bilo  
več). N a tej točki razm išljanja o bodočem  razvo ju  zahodnega dela 
doline se odpre  O SNO VNA D ILEM A , k i p esti naš kra j. To je  nam reč  
vprašanje, kako  na j se nedokončana in velikopotezna vizija, k i  jo  je  
predstav lja l om enjeni regionalni p lan  Šaleške doline, tem elječ na  
izkopavan ju  3 m ilijone ton lignita na leto, zaključi. A li se ustaviti zda j, 
ko je  dolina tem eljito  sprem enjena? K ako  to storiti zda j, ko  je  velik del 
preb iva lcev  odvisen od R L V  in TE Š? Sm o sploh sposobni v naših  
m arksistično okužen ih  glavah po iska ti izhod  iz te p o s tin d u s tr i jsk e  in 
tranzic ijske  zanke?

Elaborat že kar boleče odpira to dilemo in hkrati ponuja nekatere 
uporabne rešitve, predvsem v smislu razporeditve rabe prostora, od 
katerih je ideja o zabaviščnem parku ob jezeru z uporabo kulise kot 
fascinacije velikega merila objektov TEŠ tudi tržno zanimiva. V 
pomoč v nadaljnjem snovanju prostora bo tudi uvodno razmišljanje in 
vodilo zaključnih misli, ki realno ugotavlja, da je Šoštanj v očeh 
obiskovalca središče mogočne INDUSTRIJSKE KRAJINE in da naj, 
po mnenju avtorjev, tako tudi ostane.

Edi VUČINA

Poklanjam o vam naše spoštovanje in zaupanje
eorija, da je človek toliko star, kolikor starega se počuti, opozarja na velike razlike med starimi ljudmi, na različno prehojene poti. Vemo za 
mlade starce in stare mladeniče. Pomembno je, kako se posameznik prilagaja na vedno nova obdobja življenja. Vsako obdobje pa ima svoja 
spoznanja, svoja odkritja, svojo izkušenost in tudi svoje čare. Današnji statistiki pomikajo mejo, ki označuje vstop v starost, k 75. letu. Seveda 
to ne pomeni, da je človek

zadržal staranje, saj se staramo ravno 
tako hitro kot v preteklosti. Naša živ
ljenjska ura , ki je naravnana na pri
bližno 105 let, pa je daljša zato, ker so 
se povečale možnosti, da jo dočakamo.
V nekaterih državah se modrost dejan
sko še vedno enači s starostjo. Modrost 
ni nekaj, ka r pridobiš le v šoli in iz 
računalnika, ampak je skupek življenj
skih izkušenj, ki jih pridobiš ob vsem, 
kar v življenju prestaneš, pretrpiš in 
doživiš. Zato opustimo človekov sen 
živeti dolgo večno mlad, ampak ustvar
jajm o družbo s podobo pozitivne 
starosti.
In kaj je lepše, kot preživljati jesen živ
ljenja v krogu družine. Naj vas zdravje 
in upanje ne zapustita!

M aM

5. marca je  gospod Jo že f Ram šak na domačiji v 
Zavodnjah, s skrbno ženo, otroki in vnuki praznoval 
93 let. Pozimi sicer ni smel na mrzel zrak, zagotovo pa 
si ho v toplejših mesecih lahko privoščil pogled po po
sestvu in v dolino.

Gospod Franjo Vodovnik je  1. marca na Pristavi 
praznoval že 103. rojstni dan. Televizije še vedno ne 
mara preveč. Raje bere časopise, čeprav Slovenca žal 
ni več. Veliko vzpodbudo mu daje vera in najbolj si 
želi, da bi družina letos ponovila lanski izlet na Brezje. 
Naj živi narod!, pravi in dvigne kupico.

Z L A T O P O R O C E M  LEVAR
ik pred Valentinovim sta imela imeniten življenjski jubilej 
zakonca Anton in Cecilija Levar iz Šoštanja. Pred pol stoletja 
sta se namreč poročila v Celju, kmalu zatem pa sta pognala 
skupne korenine v Šaleški dolini, Anton kot elektrarniški 

vzdrževalec, Cecilija pa kot mati, otroška negovalka in gospodinja.
Vzela sta se leta 1948, potem, ko sta se poznala komaj kakšno leto. Cilka 
Veber iz Rodnice pri Podčetrtku in Tone Levar iz Bočne pri Gornjem Gradu 
sta se srečala za šankom v Celju. Tone je bil strasten amaterski igralec na 
številnih podeželskih odrih, kasneje zagret gasilec in trideset let tajnik PDG 
Šoštanj. Novo šoštanjsko cerkev Sv. Mihaela je gradil kot lasten dom. Ni 
čudno, da so ob zlati poroki, ko sta se Cilka in Tone spet vzela, maševali kar 
trije župniki, med njimi tudi dekan g. Jože Pribožič. Pel in orglal pa je cerkveni pevski zbor.
Tone bo prihodnje leto preštel že devet križev, Cilka pa je komaj štiri leta mlajša, oba pa sta še čila in mnogokrat vesela. Želimo jima še 
mnogo vitalnih let skupnega življenja.

Jože  M iklavc

BIL JE FE ST IV A L ...
Bil je festival... območni.
Že dvanajstič Turistična zveza 
Slovenije vsako leto organizira natečaj 
Turizmu pomaga lastna glava, ki od 
udeležencev - osnovnošolcev zahteva, 
da izdelajo nalogo na naslov, ki ga 
izbere posebna komisija. Marec pa je

čas, ko se šole z nalogo, ki jo pred
stavijo še z odrsko predstavitvijo in 
razstavo, predstavijo tudi širši publiki 
in komisiji.
Po točno določenem pravilniku 
izbrana komisija ocenjuje posebej na
logo, odrsko predstavo in razstavo.

Vsi, ki se udeleže območnega tek
movanja, dobijo bronasto priznanje, 
vsi finalisti srebrno. Tisti pa, ki v 
finalu dosežejo ali presežejo 170 točk v 
skupnem seštevku, dobijo zlato pri
znanje. Tako je zmagovalcev več, vsi se 
predstavijo, saj so opravili zares 
zahtevno delo in prav je, da se z njim 
seznani čimveč ljudi.
Najpomembnejša naloga tega tek
movanja je druženje mladih iz vse 
Slovenije, spoznavanje svoje domovine 
in zavedanje, da kljub majhnosti smo 
veliki in bogati v izročilu, sposobno
stih, znanju, inovativnosti, priprav
ljenosti sprejemati in dajati...

Bil je festival... območni... prvič v 
Šaleški dolini... 17. marca v Topolšici. 
Predstavilo se je sedem šol: Gorica - 
Velenje, Mozirje, Ljubno ob Savinji, 
Blaža Arniča - Luče, Ivana Skvarče - 
Cemšenik, Frana Kocbeka - Gornji 
Grad in podružnica Topolšica šole 
Karla Destovnika Kajuha - Šoštanj. 
Učenci so s svojimi prikazi impresioni
rali nabito polno dvorano. Publika je 
lahko videla le drobtinico opravljene

ga dela. Učenci so namreč izdelali 
naloge, ki se jih ne bi sramovali 
odrasli. Bili pa so tudi scenaristi, 
režiserji, scenografi, kostumografi, 
obrtniki, slikarji, oblikovalci... Zato, 
da so se lahko predstavili na odru in z 
razstavo.
Za vsem tem stoji spoštovanja vredno 
delo in sposobni mentorji, ki si 
zaslužijo posebno priznanje,saj vse to 
bolj ali manj opravijo poleg svojega 
rednega dela. To so ljudje s posebnimi 
sposobnostmi, z veseljem do dela in 
ljudi. Zato jim gre še posebej pohvala 
in zahvala, saj našim mladim tlakujejo 
boljšo pot v življenje in jim nudijo 
večje možnosti za uspeli.

B ilje festival... in minil.
Dobili smo predstavnika za finalno 
tekmovanje v Šmarju pri Kopru. 
Najboljši so bili učenci OŠ Blaža 
Arniča iz Luč. ČESTITAMO!
Zaslužili ste si to in verjamemo, da se 
boste tudi v finalu zelo dobro odrezali. 
Držimo pesti za vas.

Jana Kovič
P rid ite  k  nam na počitn ice , v Luče
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